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Mateřská škola a rybáři

Společné foto biřmovanců s Mons. Antonínem Baslerem
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Vážení spoluobčané, čtenáři našeho 

Sudoměřického zpravodaje,
srdečně vás zdravím 
v  adventním čase, kdy 
naše obec už pomalu dý-
chá vánoční atmosférou.
Předchozí měsíce při-
nesly mnoho příležitostí 
k setkávání a k akcím pro 
veřejnost. V  živé paměti 
máme Rozsvícení vánoč-
ního stromku s  jarmar-

kem, také patrocinium našeho kostela Krista 
Krále, bylo úžasné a  nemohli při něm chybět 
krojovaní s hudebním doprovodem. Již 2. ročník 
Koštu mladých vín byl příležitostí k  ochutnání 
toho nejlepšího, co nám nejen letošní vinobraní 
přineslo, a také k příjemnému poslechu a zpěvu 
u  cimbálky, popovídaní si s  přáteli. Lampiono-
vý průvod rozzářil nejen dětské tváře, ale i naše 
ulice, naše knihovna oslavila neuvěřitelných
100 let svého působení v obci – skutečně úcty-
hodné výročí! Nemohu zapomenout na Posezení 
se seniory, divadelní představení Múdra strýčka 
Pagáča, Podzimní dostaveníčko, Chovatelskou 
přehlídku či Drakiádu. Určitě jsme se nenudili.
Rok 2024 se blíží ke svému závěru, ale v  jeho 
závěru a  na počátku roku 2025 se nudit také 
nebudeme. První prosincovou sobotu, tedy po 
uzávěrce čísla tohoto zpravodaje nás čeká Čer-
tovské harašení, na první Svátek vánoční nám 
tradičně vystoupí naše děti, a to v kostele Krista 
Krále, pevně věřím, že to vše vnese do našich 
životů pravou sváteční náladu, na kterou jistě 
naváže na stejném místě v  pátek 27.prosince 
2024 Vánoční koncert cimbálové muziky Danaj. 
Podrobnosti najdete na přiloženém plakátu 
uvnitř zpravodaje. V  sobotu 28. prosince 2024 
jste zváni do Společenského centra Sudomír 

na Chovateli pořádanou Štěpánskou diskotéku. 
A nezapomeňte si zapsat do kalendáře i datum 
Novoročního ohňostroje, který proběhne 1. led-
na 2025 od 17:00 u statku a symbolicky přivítá-
me nový rok plný nových příležitostí.
Přelom roku je také ve znamení bilancování, kdy 
všichni bilancujme a  plánujeme co dál v  nad-
cházejících měsících a letech. Stejně tak plánuje 
i každá samospráva, kdy konec roku je ve zna-
mení projednávání a  schvalování rozpočtu. Co 
se letos podařilo v obci udělat, naleznete uvnitř 
zpravodaje.
V  polovině letošního roku odešla na zasloužilý 
odpočinek naše zaměstnankyně paní Helena 
Lavrovičová, která u OÚ Sudoměřice pracovala 
od roku 2007. Chtěl bych jí touto cestou po-
děkovat za perfektní spolupráci a  popřát do 
nové životní etapy všechno dobré, hodně elánu 
a pevné zdraví.
Závěrem bych chtěl poděkovat za celý uplynulý 
rok vám všem – za vaši účast na obecních ak-
cích, za vaši práci, i za to, že společně udržujeme 
naši obec aktivní a plnou života. Zároveň děku-
ji Kulturce a  našim spolkům, organizátorům 
a  všem, kdo se podíleli na letošním bohatém 
kulturním programu. Vaše nasazení je neoce-
nitelné. V neposlední řadě děkuji také obecním 
zaměstnancům a  zastupitelům za jejich práci 
v letošním roce.
Přeji vám klidný a  požehnaný advent, krásné 
Vánoce prožité v  kruhu vašich nejbližších a  do 
nového roku 2025 pevné zdraví, štěstí a mnoho 
osobních i pracovních úspěchů. Užijme si tento 
sváteční čas a těšme se na nové příležitosti, kte-
ré nám přinese rok následující.
S úctou a přáním všeho dobrého.

František Mikéska, starosta obce
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Usnesení z 20. zasedání

ZO Sudoměřice dne 23. 9. 2024

Usnesení z 21. zasedání

ZO Sudoměřice dne 18. 11. 2024

20/1.1/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice určuje ověřovateli 
zápisu pana Ing. Lukáše Macháčka a pana Jana Ka-
lužu, zapisovatelem určuje Jakuba Chocholáčka

20/1.2/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje navržený 
Program 20. zasedání zastupitelstva obce Sudoměřice.

20/2/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Do-
datek č.1 k  zakladatelské smlouvě DSO Obce pro 
Baťův kanál, Masarykovo nám.53/1, 695 35 Hodo-
nín, IČ: 75068478.

20/3/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje koupi id. 
1/2 spoluvlastnického podílu k pozemkům parc. č. 
1823/4, 1823/18 a 5047 v k.ú. Sudoměřice, od fi rmy 
WINRS Group s.r.o., Příkop 843/4, 602 00 Brno-Zábr-
dovice, IČ: 07264461, za celkovou cenu 69 000 Kč.

20/4/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje koupi 
pozemků parc. č. 1424/12 a  id.1/8 pozemku parc. 
č. 2521 od fi rmy VIAGEM a.s., se sídlem Sokolská 
131/86, 186 00 Praha 8, IČ: 04817320, za celkovou 
cenu 47 637 Kč.

20/5/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje pro-
dej nově vzniklého pozemku parc. č. 702 o  výměře
158 m2, který vznikl na základě geometrického plá-
nu pro rozdělení pozemků č. 1163-111/2024 ze dne 
29.7.2024, za celkovou cenu 7 900 Kč bez příslušen-
ství, která je nižší než cena v daném místě a čase ob-
vyklá, a to z důvodu narovnání majetkoprávních vzta-
hů a již dříve přijatých usnesení Zastupitelstvem obce 
Sudoměřice, při obdobných prodejích pozemků, ***.

20/6/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje koupi 
id.1/4 k pozemkům parc. č. 1236/5, 1497/62, 1497/91, 
4924, 2340, 2344, 1237/48, 1625/3, 1624/22, 1786/31, 
od ***, za celkovou cenu 143 225 Kč a koupi id. 1/4 
k pozemkům parc. č. 1236/5, 1497/62, 1497/91, 4924, 
2340, 2344, 1237/48, 1625/3, 1624/22, 1786/31 a id. 
1/8 k pozemkům parc. č. 4454 a 1405/7, od ***, za cel-
kovou cenu 147 100 Kč.

21/1.1/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice určuje ověřova-
teli zápisu pana Martina Mikla, ml. a pana Stani-
slava Podkalského, zapisovatelem určuje Jakuba 
Chocholáčka.

21/1.2/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje navr-
žený Program 21. zasedání zastupitelstva obce 
Sudoměřice.

21/2/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Žádost 
prodloužení termínu dokončení stavby do 4.7.2027, 
na pozemku parc. č. 1591/16 v k.ú. Sudoměřice.

21/3/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice souhlasí se zří-
zením zástavního práva a  s  případným dalším 
omezením (zákaz zcizení, zákaz zatížení, závazek 
nezajistit zástavním právem ve výhodnějším pořa-
dí nový dluh, závazek neumožnit zápis nového zá-
stavního práva namísto starého) k pozemku parc. 
č. 1591/16 v k.ú. Sudoměřice.

21/4/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice neschvaluje prodej 
pozemků parc. č. 975 o výměře 74 m2 zahrada a parc. 
č. 972 o výměře 16 m2 – zahrada, v k.ú. Sudoměřice.
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21/5/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje zve-
řejnění záměru o prodeji pozemků parc. č. 1148, 
parc. č. 1149 a parc. č. 1150 včetně příslušenství, 
za celkovou cenu 55 357,50 Kč vč. DPH.

21/6/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Kupní 
smlouvu č. 18/2024/poz mezi Obcí Sudoměřice, Su-
doměřice 322, 696 66 Sudoměřice, IČ: 00285331 a ***.

21/7/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Kupní 
smlouvu č. 17/2024/poz mezi Obcí Sudoměřice, Su-
doměřice 322, 696 66 Sudoměřice, IČ: 0028533 a ***.

21/8/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice neschvaluje účast 
v elektronické dražbě č.j. 207 EX 9071/11-197.

21/9/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice určuje cenu za 

pacht zemědělských pozemků ve výši 3 000 Kč/
ha, s okamžitou platností.

21/10/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje plán 
inventur na rok 2024

21/11/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Doda-
tek č. 1 ke smlouvě o pachtu vodního díla a zajiště-
ní jeho provozování evidovaná pachtýřem pod č. 
016/77/2024 mezi Obcí Sudoměřice, Sudoměřice 322, 
696 66 Sudoměřice, IČ: 00285331 jako propachtova-
tel a Vodovody a kanalizace Hodonín, a.s., Purkyňova 
2933/2, 695 11 Hodonín, IČ: 49454544 jako pachtýř.

21/12/2024

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Doda-
tek ke smlouvě č. 7 o výpůjčce mezi Obcí Sudo-
měřice, Sudoměřice 322, 696 66 Sudoměřice, IČ: 
00285331 a ZŠ a MŠ

František Mikéska – starosta
Robert Šrédl – místostarosta

Přehled realizovaných akcí v roce 2024
Modernizace VO v obci Sudoměřice

V  březnu byla zahájena rekonstrukce veřejného 
osvětlení. Tuto akci prováděla fi rma vzešlá z výbě-
rového řízení – VEOS Pospíšil s.r.o. z Dolních Bojano-
vic. Práce mimo jiné zahrnovaly:
• výměnu 193 kusů svítidel, které byly nahrazeny 

úspornějšími LED svítidly,
• instalaci 87 kusů výložníků-prodloužení na stá-

vající sloupy,
• výměnu a instalaci 10 kusů sloupů,
• kompletní rekonstrukci dvou rozvaděčů pro VO,
Celkové práce nás vyšly na 3 233tis.Kč a získaná do-
tace od Ministerstva průmyslu a obchodu ČR činí 
1 127tis.Kč. Díky realizaci máme nyní vyměněné 
osvětlení za úspornější a novější (původní osvětlení 
bylo již v havarijním stavu) a roční spotřeba elektric-
ké energie by měla klesnout až o 60%.

Oprava místních komunikací v obci

Místní komunikace v  naší obci nejsou samo-
zřejmě v nejlepším stavu, a proto se je snažíme 
postupně opravovat. V letošním roce jsme při-
stoupili k opravě tří úseků. Jedním úsekem byla 



4/2024 www.obecsudomerice.cz

6

část komunikace v ulici Chaloupky k Sudomě-
řickému potoku. Na tuto opravu jsme obdrželi 
dotaci od Jihomoravského kraje ve výši 275tis.
Kč. Dalším úsekem byla část Panské uličky ve-

Rekonstrukce hokejbalového hřiště

V  říjnu jsme zahájili rekonstrukci hokejbalového 
hřiště spočívající v  instalaci nového plastového 
povrchu. V  rámci přípravných prací muselo dojít 
k  demontáži stávajícího hrazení, zřízení betono-
vých patek pro upevnění mantinelů a jejich zpět-
ná montáž. Následně dojde v  průběhu prosince 
k  vlastní instalaci plastového herního povrchu. 
Stávající povrch hokejbalového hřiště byl již v ne-
vyhovujícím stavu a od příštího roku by byl již ne-
vyhovující pro pořádání zápasů v hokejbalu. Akci 
provádí fi rma STILMAT s.r.o. ze Žamberku, která 
vyhrála výběrové řízení s celkovou cenou 1 657 tis. 
Kč. Tato akce je podpořena dotací od Ministerstva 

pro místní rozvoj ČR částkou 1 mil. Kč, kterou jsme 
obdrželi za vítězství v krajském kole soutěže Ves-
nice roku 2023.

dle našeho statku a  posledním úsekem bylo 
doasfaltování části cesty ke sběrnému dvoru. 
Celkem nás tyto opravy komunikací vyšly na
1 mil. Kč.
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Obnova (oprava) střechy a  krovu bývalého pan-

ského statku Sudoměřice č.p.126 – V. etapa

I v letošním jsme pokračovali v opravě střechy na-
šeho bývalého panského statku, a to již V.etapou. 
Stejně jako v minulosti, tak i  letos byl rozsah ob-
dobný, tedy dvě plná pole.

Tentokráte výběrové řízení vyhrála Stavební spo-
lečnost SKELETA, s.r.o. z Kyjova s celkovou cenou 
1 569tis.Kč. Vítězná fi rma úplně rozebrala opra-
vovanou část střešní konstrukce, její velkou část 
nahradila novými prvky, provedla nové laťování, 
instalovala novou krytinu a  okapy. Oprava byla 
podpořena dvěma dotacemi – z Havarijního pro-
gramu Ministerstva kultury ČR ve výši 400tis.Kč 
a od Jihomoravského kraje ve výši 375tis.Kč.

Vodní nádrž Telatniska

V průběhu letošního roku byla dokončena Vodní 
nádrž Telatniska. Celou realizaci investorsky prová-
děl Státní pozemkový úřad ČR, pobočka Hodonín, 
a  to na základě dříve uzavřené 
smlouvy o  převodu investorství. 
Nyní máme zkolaudováno. Stav-
ba započala v  listopadu 2020. 
V  polovině roku následujícího, 
tedy v  roce 2021 byly práce na 
téměř dva roky přerušeny a řeši-
ly se úpravy v  projektové doku-
mentaci, které byly vyvolány in-
vestorem, přizvanou odbornou 
geologickou fi rmou. Pro zajištění 
budoucího bezpečného provo-
zu nádrže byl zřízen vstupní ob-
jekt, byl upraven výstupní objekt 
a  snížilo se trvalé nadržení vod-
ního díla. I tak zůstala zachována 

částečná protipovodňová funkce a současně vzni-
kl biotop, který přírodě v  okolí naší obce jenom 
pomůže. Nyní se intenzivně řeší převod celého 
díla do majetku Obce Sudoměřice.

Vodní nádrž Telatniska
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Dále se podařily další drobné realizace, mezi 
které patří vybudování plotu u areálu U Kolní, 
byl zrealizován přístřešek a  vstup u  zdravot-
ního střediska, zahájili 
jsme opravu rozpadající-
ho se oplocení u OÚ Su-
doměřice, pořídili jsme 
novou terénní sekačku 
– mulčér SACO.
Po zářijové povodni už 
naplno pokračuje stavba 
plavební komory na Ba-
ťově kanálu, kde již sta-
vební firma začala také 
intenzivně pracovat na 
novém biocentru, kte-
ré bude budováno jako 
revitalizační opatření za 

škody stavbou způsobené životnímu prostředí, 
např. za trvalý zábor zemědělské půdy apod.

František Mikéska, starosta

Stavba plavební komory na Baťově kanálů
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Daň z nemovitých věcí
Jistě jsme všichni zaznamenali, že od 1.1.2024 došlo 
ke zvýšení základních sazeb daně z nemovitých věcí 
v průměru o 80 %. Jelikož ve veřejném prostoru je 
mnoho opakujících se nepravd, pojďme si společně 
rozebrat, proč se platí daň z  nemovitých věcí (dále 
jen Daň), jaké jsou některé základní sazby, a hlavně 
k čemu jsou vybrané prostředky určeny.
Nejprve je potřeba říct, že Daň vybraná na katastru 
obce či města je jeho příjmem v plné výši. Finanční 
úřad dělá pouze správu daně, včetně jejího výměru 
a následně ji přeposílá v plné výši na účet dané obce 
či města.
Proč se letos zvedaly základní sazby a jaké jsou?
Na konci loňského roku došlo k přerozdělení státem 
vybraných daní, kdy obcím byl snížen trvale pro rok 
2024, 2025 a roky následující procentuální podíl na 
výběru sdílených daní (DPH, DPPO, DPFO atd.). Tyto 
daně jsou zákonem určeným klíčem přerozdělová-
ny jednotlivým samosprávám podle počtu obyvatel 
a počtu dětí na samosprávou zřizovaném školském 
zařízení bez ohledu na to, kde se tyto daně vyberou. 
Na naše příjmy z  těchto sdílených daní tedy nemá 
zásadní vliv to, jestli v našem katastru mají sídlo ně-
jací podnikatelé, kteří odvádí na dani velké fi nanční 
prostředky. Ve srovnání s  loňským rokem dělá pro 
naši obec výpadek po změně výpočtu podílů 0,8 mil. 
Kč a v roce příštím 1,5mil. Kč. Tuto část daně si nově 
stát ponechá za to, že pro obce provádí výběr a sprá-
vu Daně. Mimochodem v  sousedním Slovensku si 
výběr Daně zajišťuje samosprávný celek sám. Nám 
tak dlouhodobě odpadají náklady na správu a výběr 
této daně, zejména personální obsazení na její výběr.
Sazby daně u  běžných pozemků jsou následující: 
u orné půdy je okolo deseti haléřů z metru čtvereč-
ního ročně, vyšší cena je u rodinného domu, kdy saz-
ba vychází okolo pěti korun za metr čtvereční ročně, 
u průmyslových staveb je sazba ještě vyšší.
K čemu jsou vybrané prostředky samosprávám urče-
ny?
Jak už je uvedeno výše, tak 100% vybrané Daně je 
příjmem samosprávy (obce či města) v daném kata-

stru. Není pravda, jak bývá mylně uváděno ve veřej-
ném prostoru, že člověk platí Daň z již několikrát zda-
něného majetku, tj. při výstavbě nemovitosti člověk 
koupí ze svého zdaněného příjmu materiál, uhradí 
DPH apod., ale fi nanční prostředky vybrané z  Daní 
jsou určeny k tomu, aby obec/město mohlo zajistit 
služby potřebné pro obsluhu nemovitostí a jako je-
diná platba je vypočtena podle vlastnictví. Obsluhou 
nemovitosti jsou míněny náklady na vybudování in-
frastruktury, ale také k její údržbě a rekonstrukci, také 
na to, že svítí veřejné osvětlení k nemovitostem (což 
je mimochodem dle norem povinností), že se sváží 
a likviduje odpad atd. Infrastruktura není jen komu-
nikace, ale kanalizace, vodovod, plynovod, místní 
rozhlas, a další. V příštím roce, kdy bude po třech le-
tech na celém území vybírána Daň ve standardní výši 
(v průmyslové zóně byl v předchozích letech stano-
ven koefi cient 5 z důvodu zajištění fi nancí na rozšíře-
ní komunikace), předpokládáme příjmy z této Daně 
ve výši okolo 2,5 mil. Kč. Pro představu uvádíme, že 
za odpady ročně doplácíme přes 1 mil. Kč a v příštím 
roce tato částka bude stoupat, letošní rekonstruk-
ce veřejného osvětlení vyšla na 3,2mil. Kč, dosud za 
elektřinu na VO jsme hradili ročně 300tis.Kč, oprava 
místních komunikací jen letos vyšla přes 1 mil. Kč, 
každoroční oprava polních cest vychází na 250tis.
Kč, nehledě na údržbu pozemků, odklízení sněhu 
a listí, sečení trávy, které vyčíslené zvlášť samozřejmě 
nemáme. Další novou povinností je vytváření spe-
ciálního fondu na opravy a rekonstrukce kanalizace 
a vodovodu. Tyto prostředky jsou trvale převáděny 
na, k tomuto účelu zřízený, bankovní účet a mohou 
se čerpat jen za specifi ckých podmínek. Smyslem je, 
aby až kanalizace doslouží, měl vlastník (Obec) pro-
středky na její obnovu. To je jen malý výčet z toho, 
k čemu jsou prostředky vybrané úhradou daně z ne-
movitosti určeny. Jak je vidět, příjem z daleka nepo-
krývá náklady z ní hrazené.
Věřím, že tento článek poskytl informaci o tom, proč 
se Daň hradí a kam jsou prostředky z ní směřovány.

František Mikéska, starosta obce
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Místní knihovna
Milí čtenáři,
mám pro Vás další novinky z naší knihovny.
Tou nejdůležitější novinkou je její proměna, kdy 
staré regály byly vyměněny za nové a vyměnil se 
také nábytek. Knihy jsou nově řazeny a novou vý-
zdobu knihovny nyní tvoří obrázky místních dětí.
V  roce 2022 proběhla anketa, ve které jste mi, 
mimo jiné, uvedli, že byste v naší knihovně rádi 
měli čtenářský koutek a  koutek pro dětského 
čtenáře. V nové knihovně proto najdete oba tyto 
koutky. V zadní části místnosti je koutek pro děti, 
kde děti naleznou omalovánky, různé aktivity, 
samolepky a stolní hry. V přední části je pak kou-
tek pro dospělé čtenáře, se kterým sousedí regál 
s  novými knihami, dvojjazyčnými romány a  ro-
mány celé jen v angličtině. Zvlášť jsou pak z ro-
mánů vyčleněny detektivní romány od českých 
autorů/autorek, detektivní romány 
od světových autorů/autorek, váleč-
né romány, sci-fi  a  fantasy romány, 
poezie pro dospělé čtenáře, knihy 
a audioknihy z VF.
Výrobu i  instalaci nového nábytku 
do knihovny provedli pracovníci 
místní fi rmy Antique majitele Josefa 
Bučka a  já bych tímto chtěla jemu 
i  jeho pracovníkům poděkovat za 
spolupráci. Tato výměna regálů byla 
také umožněna tím, že jsme získali 
dotaci z Jihomoravského kraje, kte-
rá byla plně využita. Na fotky naší 
nové knihovny se můžete podívat 
na webových stránkách v sekci FO-
TOGALERIE anebo můžete přijít 
osobně a  využít jejich služeb jako 
stávající i noví čtenáři.
V  pátek 4. 10. proběhla oslava
100. výročí knihovny ve Společen-
ském centru Sudomír. Této oslavě 
jsem věnovala samostatný článek, 

kde si můžete přečíst více z této akce a fotky z ní 
najdete na webových stránkách v sekci FOTOGA-
LERIE. V  sekci FOTOGALERIE najdete také fotky
8 vítězných obrázků a jména jejich dětských au-
torů výtvarné soutěže, která byla součástí oslavy
100. výročí.
V pátek 25. 10. se na novou knihovnu přišly podí-
vat děti z 1. třídy ZŠ. Ukázala jsem jim nové řaze-
ní knih, jejich nový dětský koutek a prohlédly si 
také vystavené obrázky z oslavy, nejen ty vítězné. 
Za své obrázky pak dostaly malou sladkou odmě-
nu. Přečetla jsem jim krátký úryvek z knihy Krtek 
a  televize a  na oplátku mi zazpívaly písničku 
o Krtkovi. Nakonec si vypůjčily knihu od Ondřeje 
Sekory Kuře Napipi a odešly zpět do školy.
Od 25. 10. byla vyhlášena anketa, ve které mě 
zajímaly Vaše názory na novou knihovnu, nové 
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Oslava 100 let Místní knihovny Sudoměřice

řazení knih a  oslavu 100. výročí. Hlasovat jste 
mohli 2 způsoby – na papíře přímo v knihovně 
v její otevřenou dobu nebo online na webových 
stránkách v sekci ANKETA. Hlasování probíhalo 
do 5. 12. 2024. Tímto Vám děkuji za každý hlas, 
kterým jste přispěli do této ankety.
Od konce listopadu máte možnost si půjčit další 
druh knih přes VF, a to interaktivní mluvící kni-
hy u edice Kouzelné čtení určené pro děti před-
školního i školního věku a k nim patřící elektro-
nickou Albi tužku, která umožňuje tyto knihy 
využívat i  dětem, které samy ještě neumí číst. 
Mohou si tak poslechnout nějaký příběh nebo 
se hravou formou učit.
Prozatím si můžete půjčit knihu Lidové říkánky, 
ale v nabídce VF jsou i další mluvící knihy, kde 
si děti mohou poslechnout říkánky, příběhy, 
pohádky, vánoční koledy nebo se učit sportu, 
matematice, společenským vědám či zoologii. 
Pokud tedy budete mít zájem knihu i tužku vy-
zkoušet, přijďte do naší knihovny.
Ve dnech 3. 12., 6. 12. a 17. 12. proběhne přímo 
v  knihovně opět Burza vyřazených a  darova-
ných knih, a to v otevřené době knihovny. V úte-
rý od 15:00 do 18:00 hodin a v pátek od 14:00 

do 20:00 hodin. V nabídce budou pro Vás knihy 
různých žánrů, pro dospělé čtenáře, pro dětské 
čtenáře, a také knihy naučné. Cena 1 knihy bude 
10 Kč. Tak si přijďte vybrat knihu pro sebe nebo 
pro své blízké.
S blížícím se koncem roku bych chtěla poděkovat 
všem, se kterými spolupracuji nebo jsem v  tom-
to roku spolupracovala. Jsou to tito lidé: starosta 
František Mikéska a  zastupitelé obce, pracovníci 
obecního úřadu, ředitelka ZŠ Michaela Janečková, 
učitelky a asistentky ze ZŠ, vychovatelka ze školní 
družiny Alexandra Hadašová, vychovatelka Blanka 
Kudláčová, ředitelka Městské knihovny Hodonín 
Petra Špačková a knihovnice z Městské knihovny 
Hodonín a Helena Lavrovičová. Všem těmto lidem 
děkuji za spolupráci v tomto roce a budu se na ni 
těšit i v roce příštím.
Konec tohoto článku věnuji vánočnímu přání. 
Chtěla bych Vám všem popřát co nejpříjemněj-
ší prožití svátků vánočních, veselého Silvestra 
a úspěšný vstup do nového roku 2025. I v tomto 
roce se budu těšit na Vaši návštěvu a využití služeb 
naší knihovny.
S pozdravem

Monika Podrazilová

V  pátek 4. 10. proběhla ve společenském cent-
ru Sudomír oslava 100. výročí Místní knihovny. 
Program začal přivítáním hostů, které jsem při-
vítala společně s  panem starostou Františkem 
Mikéskou. Speciálními hosty naší oslavy se staly 
ředitelka Městské knihovny Hodonín Petra Špač-
ková a knihovnice z hodonínské knihovny Magda 
Švejcarová, Jitka Štípská a Marcela Koláčková, kte-
ré přijaly mé pozvání. Poté jsem seznámila hosty 
se stručnou historií i  současností naší knihovny 
a představila jim program večera, zejména volnou 
zábavu.

Milým překvapením večera byl pro mě příchod 
paní Špačkové, která mi předala gratulace, kytku 
a tašku s dárky. Ještě jsem zmínila hostům infor-
maci o  změně, která v  knihovně proběhla, a  to 
výměnu starých regálů za nové regály a nový ná-
bytek. Tím se knihovna zcela proměnila v novou 
knihovnu, s novým řazením knih, dětským kout-
kem, čtenářským koutkem a pozvala jsem je, aby 
se přišli na tuto proměnu podívat.
Poté následoval program dětí ze MŠ a ZŠ, který si 
nachystaly právě k této příležitosti. Nejdříve měly 
své vystoupení děti z  MŠ, které přednesly krás-
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né básničky o  knihách. Vystřídaly je pak děti ze 
ZŠ, které také nejprve přednesly knižní básničky 
a poté vystoupily s krátkým divadelním předsta-
vením, a  to se svou vlastní vtipnou a  zajímavou 
verzí pohádky o Popelce. Na konec svého progra-
mu si pak nachystaly společné vystoupení se svý-
mi učitelkami, kdy za doprovodu kytary, na kterou 
hrála ředitelka ZŠ paní Michaela Janečková, zazpí-
valy krásnou písničku.
Tím program ukončily a začala volná zábava, kdy 
si mohl každý vybrat aktivitu, kterou chce dělat. 
Na výběr měli hosté z několika možností. Nachys-
tala jsem výstavu o historii knihovny s daty a udá-
lostmi, které se v daném roce udály, s fotkami z be-
sed, regionálních spisovatelů a spisovatelek, kteří 
už navštívili naši obec, osobností spojených s naší 
obcí nebo seznamem všech knihovníků za celou 
dobu existence knihovny. Také si hosté mohli pro-
hlédnout časopis Knihkupec a  katalogy různých 
nakladatelství a napsat mi, o jakou 
knihu mají zájem. Dále si mohli 
prohlédnout originální obaly knih, 
které vytvořily děti ze ZŠ, zahrát 
si stolní hru, vymalovat obrázek, 
použít různé samolepky nebo se 
zabavit různými aktivitami.
Nachystána byla také výstavka vý-
tvarných prací dětí ze ZŠ a MŠ, kte-
rá byla spojená se soutěží. Do sou-
těže se zapojili rodiče i děti, a tak 
se mi sešlo spoustu hlasů k sečte-
ní. Na sčítání hlasů ani vyhlášení 6 
nejlepších vítězů sice tento večer 
nedošlo, ale sčítání proběhlo poz-
ději a vítězové si přišli převzít svou 
výhru při návštěvě knihovny. Mu-
sím podotknout, že hlasování bylo 
velmi těsné a  vyrovnané, a  tak je 
nakonec celkem 8 vítězů, v každé 
kategorii 4. V  kategorii MŠ obsa-
dil 1. místo Maxmilián K., 2. místo 
Patrik S. a 3. místo Lilly M. a Domi-
nik M. V  kategorii ZŠ zvítězila na

1. místě Emma T., 2. místě Gabriela K. a Emílie H.,
3. místě Barbora Š.
Vítězům gratuluji a  všem ostatním dětem bych 
chtěla poděkovat za jejich krásné obrázky a  zá-
jem se do soutěže zapojit. Poslední aktivitou, ze 
které si mohli hosté vybírat, byla burza vyřazených 
a darovaných knih, kde si mohli koupit knihy za 10 
Kč/1 knihu. I této aktivity mnozí dospělí i děti vyu-
žili a získali tak dobré knihy. Volná zábava probíha-
la za doprovodu příjemné hudby, kterou pouštěl 
místostarosta Robert Šrédl, a na plátně na pódiu 
pak mohli hosté shlédnout v prezentaci staré fot-
ky z historie naší obce.
Na konec tohoto povídání bych chtěla poděkovat 
za spolupráci při přípravě této oslavy. Mé díky pa-
tří panu starostovi, místostarostovi a pracovníkům 
a  pracovnicím obecního úřadu. Také bych velmi 
ráda ocenila pomoc pracovnic ze ZŠ, které svou 
pomocí i radami přispěly k tomu, že v tak krátkém 
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čase, který zbýval na přípravu volné zábavy, jsme 
ji společnými silami připravili.
Děkuji také paní ředitelce ZŠ Michaele Janečkové, že 
mi tuto pomoc nabídla. Velmi si vážím této nabídky 
a  s  vděčností jsem ji přijala. Také děkuji paní Marii 
Mikéskové z DPS, Vítu Šebestovi a všem hostům, do-
spělým i dětským, kteří navštívili tuto oslavu. Dou-
fám, že jste si užili tento večer v příjemném duchu 

a odcházeli jste spokojeni a plni nových zážitků.
Nakonec děkuji všem 13 předchozím knihovní-
kům, kteří vedli knihovnu. Jen díky jejich práci 
mohla knihovna toto významné výročí oslavit.
Poděkováním končím tento článek a  uvidíme se 
v naší nové knihovně.
S pozdravem

Monika Podrazilová, knihovnice

Lampionový průvod
V nedělní podvečer 27.října 2024 se naše obec pono-
řila do kouzelné atmosféry světel a pohody. Konal se 
každoroční Lampionový průvod, který přilákal malé 
i velké.
Celá akce začala před obecním úřadem, kde se účast-
níci sešli v  maskách, s  lampiony všech tvarů, barev 

a velikostí. Děti i dospělí si dali záležet. Poté se průvod 
vydal na cestu obcí. Barevná světýlka osvětlovala pod-
zimní večer a vytvořila krásnou podívanou, kterou si 
užívali nejen účastníci průvodu, ale i náhodní kolem-
jdoucí.
Na konci trasy čekalo příjemné zastavení u ohně. Na 
Kolečku byly připravené dobroty pro zahřátí a posil-
nění – lahodný svařák, voňavý čaj a špekáčky k opéká-
ní. Praskání ohně a vůně dýmu vytvořily pravou pod-
zimní atmosféru, která vybízela k posezení a povídání.
Lampionový průvod opět potvrdil, jak důležitá jsou 
setkání sousedů a společné chvíle radostí. Děkujeme 
všem, kteří se zapojili, a také těm, kteří pomohli s or-
ganizací a přípravou občerstvení. Už teď se těšíme na 
další podobné akce, které nám opět přinesou chvíle 
pohody a štěstí.
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Rozsvěcování vánočního stromu
s jarmarkem zahájilo adventní čas
V sobotu 30. listopadu 2024 se na statku uskuteč-
nila oblíbená akce Rozsvěcování vánočního stro-
mu spojená s  jarmarkem, která přilákala mnoho 
místních obyvatel i návštěvníků z okolí. Atmosféra 
byla plná kouzla Vánoc, vůně svařeného vína a ra-
dosti z blížících se svátků.
Hlavním programem byl hudební a  kulturní zá-
žitek, o  který se postarali Mužáci ze Sudoměřic 
svým pěveckým vystoupením. A  po rozsvícení 
vánočního stromu pak největší pozornost pat-
řila dětem ze základní a  mateřské školy, které si 
připravily krásné pásmo písniček. Jejich nadšení 

a  rozzářené oči dodaly celému večeru tu pravou 
sváteční atmosféru.
Na jarmarku bylo k vidění i k zakoupení více než 
20 stánků s  rukodělnými výrobky, dalšími drob-
nostmi a dobrotami z velké části od místních spol-
ků a  občanů, které potěšily každého milovníka 
tradičních trhů. Nemohl chybět ani voňavý svařák 
a horký čaj, které zahřály v chladném podvečeru.
Děkujeme všem účinkujícím a stánkařům, kteří se 
podíleli na této krásné akci a přejeme všem klidný 
adventní čas plný radosti a pohody. Těšíme se na 
další společná setkání!

Vaše Kulturka
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foto: Jindřich Zavřel
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Mužáci ze Sudoměřic
K historii naší obce v minulosti vždy patřil lidový 
tanec, muzika a  zpěv. Dříve narození se jistě pa-
matují na místní dechové hudby, ženské a mužské 
sbory, a  také na sólové zpěváky lidových písní. 
Nejznámějším z  nich je pan Jan Míša, který byl 
velkým patriotem a skladatelem písní o jeho – na-
šich milovaných Sudoměřicích. V každé generaci 
se našla skupina lidí, která se věnovala lidovému 
zpěvu. A to se stalo celkem nedávno i v generaci 
naší. Po vítězství Sudoměřic v krajském kole sou-
těže Vesnice roku 2023 se na jednání zastupitel-
stva obce zrodila myšlenka na vystoupení Mužáků 
ze Sudoměřic na slavnostním předávání ocenění 
krajského kola této soutěže, které jsme jako vítěz-
ná obec pořádali. Již na začátku jsme se rozhodli, 
že budeme zpívat lidové písně ze Sudoměřic, ze-
jména z tvorby Jana Míši, což nám do budoucna 
dává široký repertoár. K základu mužského sboru, 
který vytvořili zastupitelé, se přidali další zpěváci 
z naší obce. Nacvičili jsme první dvě písničky, které 
jsme na vyhlášení soutěže při naší premiéře zazpí-
vali. Další vystoupení, které bylo pro nás všechny 

úžasným zážitkem, proběhlo v  rámci vyhlášení 
celostátního kola soutěže Vesnice roku 2023 v Lu-
hačovicích na kolonádě před zraky asi dvou tisíců 
lidí. Tímto vystoupením však naše zpívání neskon-
čilo a  následovalo nacvičování dalších písní, se 
kterými jsme vystoupili v rámci Otevřených skle-
pů v Sudoměřicích a v Petrově v dubnu letošního 
roku. V červnu jsme vystupovali na našich hodech 
a  v  říjnu ve Skalici v  rámci akce „U  muziky su já 
chlap“. Nejdříve jsme si zazpívali s místní mladou 
cimbalistkou Stelinkou Buchovou při jejím vystou-
pení a poté jsme skalickým posluchačům zazpíva-
li několik sudoměřických písní. Na závěr našeho 
zpěváckého roku proběhlo vystoupení při rozsvě-
cování stromku na statku a také jsme se připojili ke 
schole k vánočnímu zpívání v kostele.
Věříme, že se budou mužáci setkávat i dál. Každý 
týden se těšíme na zkoušku, protože je pro nás po 
pracovním dni odměnou i osvěžením v kruhu ka-
marádů.
Těšíme se na shledanou na některé z příštích akcí.

Vaši Mužáci ze Sudoměřic

Sudoměřičtí mužáci ve Skalici
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Ze školních lavic …
Školní rok se nám rozběhl rychlým tempem a  už tu 
máme Vánoce! Od podzimu jsme však vstřebali mno-
ho vyučovacích hodin a  zúčastnili se mnoha akcí. 
V každé třídě proběhly hned první dny třídnické ho-
diny, kde si děti tvořily svá třídní pravidla. Dne 9. září 
proběhly informativní třídní schůzky, kde byli rodiče 
seznámeni s organizací a plánovanými akcemi v tom-
to školním roce. 16. září jsme zhlédli výstavu Ovoce 
a zelenina, kterou pořádali místní zahrádkáři. Dětem 
se nejvíc líbilo ochutnávání ať už ovoce či zeleniny, 
ale také naklíčených rostlinek či výborných ovocných 
a bylinných sirupů. 27. září proběhl projektový Den se 
zvířátky. Místní chovatelé uspořádali výstavu drob-
ného zvířectva, kterou si jednotlivé ročníky prošly. 
Děti byly nadšené z mnoha zvířat, nejvíc však tradič-
ně z morčátek. Poté žáci ve škole namalovali obrázky 
z výstavy, které byly zařazeny do soutěže. O umístění 
rozhodovali návštěvníci.
4. října se uskutečnila oslava ke 100. výročí založení 
místní knihovny. Akce proběhla ve společenském cen-
tru Sudomír, kde vystoupily i děti z MŠ a ze ZŠ s pás-
mem básniček, písniček a  divadlem. Součástí akce 
byla také výstava prací našich dětí ze školky a školy.
8. a 9. října navštívila 3. a 5. třída galerii v Hodoníně, 
kde si děti mimo jiné prohlédly probíhající výstavu. 
Velkou akcí tohoto čtvrtletí byl projekt Mezilidské 
vztahy. V dopoledních hodinách byl Den otevřených 
dveří, kdy se rodiče mohli přijít podívat do výuky. Na 
chodbě školy si návštěvníci mohli prohlédnout Pod-
zimníčky, které vyrobili žáci s rodiči. Odpoledne byla 
v sále Sudomír připravena výstava těchto podzimních 
výtvorů ze ZŠ i MŠ, posezení s pohoštěním a také vý-
tvarné dílničky pro děti. 24. října se vybraní žáci 4. a 5. 
ročníku zúčastnili fotbalového turnaje škol ve Veselí 
nad Moravou, kde se umístili na 5. místě. 31. října jsme 
zařadili tematickou výuku Strašidlácký den. Děti i paní 
učitelky přišly v kostýmech a na děti čekaly různé te-
matické úkoly na procvičování a práci ve skupinách. 
15. listopadu připravila paní Flašarová ze Strážnice pro 
děti keramickou dílnu. Zúčastnily se postupně všech-
ny třídy naší školy. Děti si vlastnoručně vyzkoušely 

práci s  keramickou hlínou – jak ji zpracovat před 
samotným tvořením, zkusily si válení, vykrajování 
a zdobení výrobku různými tiskátky. Hotové výrob-
ky si po vypálení odnesou domů. 5. listopadu měl 
3. a 4. ročník Etické dílny – dvouhodinový preventiv-
ní program na téma Jak se stát dobrým kamarádem. 
Paní lektorka Marie Ilčíková provedla děti velmi pou-
tavě tímto tématem formou krátkých videí, diskuse, 
her, šifrováním, scének a  přivedla děti k  zamyšlení, 
jak by se měl člověk chovat, aby byl dobrým kama-
rádem. 7. listopadu proběhlo tematické setkání rodi-
čů a žáků 3. ročníku na téma Podzimní centra aktivit. 
Rodiče si zde mohli vyzkoušet aktivity na počítačích, 
práci s mikroskopem a roboty Blue-bot. 1. listopadu 
měl 4. ročník v rámci dopravní výchovy školení s po-
licisty, na kterém si děti mj. vyzkoušely testy znalostí 
o dopravě. 8. 11. pak trénovaly jízdu zručnosti na kole 
na dopravním hřišti v Hodoníně. 13. listopadu navští-
vili žáci 3. ročníku knihovnu ve Strážnici, kde pro ně 
byla připravena beseda o Astrid Lindgrenové. V sobo-
tu 30. listopadu vystoupily děti z naší školy i školky na 
tradiční obecní akci Rozsvěcování vánočního stromu. 
Na dvoře statku byl připraven pestrý předvánoční jar-
mark, na kterém jsme i my měli svůj stánek s výrobky 
dětí a zaměstnanců ZŠ a MŠ. Po rozsvícení vánočního 
stromu vystoupily na pódiu děti z mateřské školy se 
svým pásmem, poté prváčci zarecitovali několik ver-
šů a zazpívali písničku, druháci s třeťáky nám zatančili 
a všechny třídy pak společně zazpívaly 2 předvánoční 
písničky, které nás vánočně naladily.
Nyní nahlédneme do dění v jednotlivých třídách, kde 
se paní učitelky snaží o vybudování dobrých třídních 
kolektivů.
1. třída – třídní učitelka Mgr. Lenka Hanáková

Od prvního dne děláme každé ráno komunitní kruh, 
ve kterém se učíme komunikovat, vyjádřit své myš-
lenky a vyslechnout ostatní spolužáky. Každý den na 
konci vyučování se také sejdeme v kruhu a může po-
chválit toho, kdo mu během dne s něčím pomohl. Za 
každou pochvalu děti dostávají razítko a za pět razítek 
dostanou na jeden den vizitku, na které je napsáno: 
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„Jsem šikula, zeptej se mě proč“. Děti jsou tak průběž-
ně vedeny ke vzájemné spolupráci, navazování dob-
rých vztahů, a i díky tomu se kolektiv třídy velmi rych-
le a hezky utváří. Dokonce i paní kuchařky ve školní 
jídelně si všimly a pochválily děti za to, že si vzájemně 
pomáhají uklízet použité nádobí, zasunují si navzájem 
židličky apod.
2. třída – třídní učitelka Mgr. Tereza Orságová

V tomto čtvrtletí jsme zahájili celoroční motivační hru 
s názvem „Barvičkobraní“, která nám slouží k odměňo-
vání dobrých výkonů a slušného chování. Děti si získa-
né barvičky vybarví vylosovanou barvou měsíce a lepí 
je na svůj arch papíru. Můžou také lepit na třídní arch, 
kde sbíráme barvičky na možnou exkurzi či drobný 
výlet za odměnu. Na konci každého měsíce máme vy-
hodnocení, na tento den se také barevně oblékáme 
podle naší barvy měsíce. Měsíc říjen jsme měli žlutý. 
V rámci třídnických hodin jsme pracovali na podpoře 
dobrých vztahů a kamarádství mezi spolužáky a neza-
pomínáme také na sebehodnocení.
3. třída – třídní učitelka Mgr. Šárka Daňková

Jako každý rok i  letos pokračujeme v  ranním rituálu 
– společné přivítání na koberci za ruce s  básničkou 
Třeťáci. Děti jsou zvyklé na tuto ranní společnou ak-
tivitu, ve které si i sdílíme, co nás čeká, co jsme prožili, 
případně o co se chceme s ostatními podělit. Třídním 
maskotem je letos veverka, jejíž symbol se zobrazuje 
ve třídě v  různých podobách – mapa učebního po-
kroku, sklenice vděčnosti, deník veverky apod. Skle-
nici vděčnosti jsme zavedli letos poprvé. Házíme do 
ní pozitivní vzkazy – co se nám podařilo, co se nám 
líbilo, koho oceňujeme. Děti píšou vzkazy velmi rády 
a stejně tak je i rády čtou a poslouchají. Vzkazy si bu-
deme lepit do třídního sešitu na památku a případně 
na připomenutí hezkých chvil v  období Vánoc či na 
konci školního roku.
4. třída – třídní učitelka Mgr. Marie Tomšejová

V naší třídě jsme se v rámci třídnických hodin věnovali 
kamarádství. Hledali jsme, za co můžeme sebe a spo-
lužáky ocenit. V našem snažení o budování dobrého 
třídního kolektivu jsme navázali na program Etické 
dílny – Jak se stát dobrým kamarádem.
5. třída – třídní učitelka Mgr. Ludmila Foltýnová

V  prvním čtvrtletí jsme pracovali na udržení příjem-

ného pracovního klimatu a pěstování kamarádských 
vztahů nejen v naší třídě, ale i se žáky 4. ročníku, se kte-
rými máme spojenou tělesnou, výtvarnou a hudební 
výchovu. Každé pondělí ráno začínáme komunitním 
kruhem, kde si sdělujeme zážitky nebo řešíme aktuál-
ní témata. Denně pracujeme ve skupinách, které vzni-
kají losováním, což žáky vede k vzájemné spolupráci 
a  toleranci. Oblíbené jsou didaktické a  společenské 
hry. Připravujeme předtančení na Školní ples v Sudo-
měřicích, což také přispívá ke stmelení kolektivu. Po-
kračujeme v třídní hře Diamant.
Školní družina – paní vychovatelka Alexandra Ha-

dašová

Od letošního školního roku došlo ve školní družině 
ke změnám. Zrušilo se druhé oddělení ŠD z důvodu 
menšího počtu přihlášených žáků. V současné době 
je naplněna kapacita ŠD, tj. 30 dětí. ŠD pracuje pod-
le ŠVP zájmového vzdělávání. Roční hra z  minulého 
roku „Cesta kolem světa“ se nám osvědčila, proto v ní 
pokračujeme i  v  tomto roce, jen s  jinými aktivitami. 
V září si osvojili žáci pravidla ŠD a zaměřili jsme se i na 
bezpečné přecházení a dopravní značky. Říjen se nesl 
v duchu „Zdravého životního stylu“. Tento měsíc nás 
navštívila výživová poradkyně p. Pavlína Macháčková, 
DiS. ze Vnorov. Probrala s dětmi jak zdravé stravování, 
tak i péči o tělo a chrup. V listopadu jsme se zaměřili 
na podzim a změny počasí. Na téma „Počasí“ jsme si 
pozvali do družiny p. RNDr. Pavla Hadaše, Ph. D. Při-
pravil si pro děti besedu, jak se mění počasí během 
roku, a  přinesl jim ukázat opravdové přístroje, které 
používají meteorologické stanice. V rámci seznámení 
dětí s lidovými tradicemi jsem pozvala do ŠD p. Ma-
chálkovou, která názorně dětem ukázala, jak se vyrábí 
panenky z kukuřičného šustí. Lidovým tradicím se bu-
deme věnovat i během dalšího měsíce.
Všechny pedagožky i další zaměstnanci školy se snaží, 
aby se ve škole všichni cítili dobře a vládla zde příjem-
ná atmosféra, a to nejen o Vánocích. Přejeme Vám, ať 
vánoční pohoda těší i  Vás a  Vaše rodiny. Děkujeme 
spolku Rodiče dětem a Obci Sudoměřice za neustálou 
podporu a všem dětem, rodičům, příznivcům a přáte-
lům školy i všem čtenářům přejeme do nového roku 
2024 jen to nejlepší!

Za kolektiv učitelek ZŠ Mgr. Michaela Janečková
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Pečení perníčků – 1. třída

Žáci 3. třídy na chovatelské výstavě
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Žáci 5. třídy na návštěvě v galerii

Setkání s rodiči
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Strašidlácký den
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Ze života mateřské školy
Teprve před pár týdny nastoupily děti do naší školky 
a už klepou na dveře Vánoce. Během těchto dnů děti 
prožily spoustu zábavy a odnesly si plno nových vě-
domostí a zážitků. Děti v mateřské škole mají za sebou 
adaptační období. Nově přijaté děti se učily přizpů-
sobit se prostředí mateřské školy a také se učily pra-
vidlům společného soužití ve třídách. Předškoláci se 
učí spolupráci mezi sebou, samostatnosti při sebeob-
sluze, upevňují si všeobecné znalosti z oblasti mate-
matických, řečových a jazykových dovedností, učí se 
správný úchop tužky atd.
Děti mají ve třídě nastavená pravidla třídy, která se 
snažíme společně osvojovat a dodržovat. S dětmi pro-
cvičujeme geometrické tvary, jak správně zacházet 
s  výtvarnými pomůckami, procvičujeme sluchovou 
analýzu hlásek ve slovech, vytleskáváme slabiky, učí-
me děti kooperaci mezi sebou a upevňujeme u dětí 
hygienické návyky a  samostatnost při sebeobsluze. 
Ve třídě je hodně dětí, které mají špatnou výslovnost 
hlásek, proto zařazujeme "logopedické pátky", kdy se 
během řízené činnosti více věnujeme logopedickým, 
artikulačním a dechovým cvičením. Věnujeme dětem 
individuální péči při rozvoji jejich předmatematických 
a  předčtenářských dovedností. Děti mají k  dispozici 
také pracovní listy, kde procvičují grafomotoriku, po-
znávání tvarů a barev apod. Při vzdělávací práci použí-
váme Klokanův kufr a k rozvoji digitálních kompetencí 
využíváme interaktivní dotykovou tabuli a  beeboty. 
Pro tento rok jsme pro děti zakoupili pracovní sešit 
pro předškoláky „Svět předškoláka" a pro mladší děti 
sešit „Malý předškolák poznává“ a sešit „Beruška“. Seši-
ty obsahují témata k všeobecnému rozvoji dětí. Děti si 
v sešitech postupně dle svého tempa plní úkoly a vy-
kreslují obrázky. Mladší děti ze třídy Berušek se formou 
her a prožitkového učení adaptují na prostředí MŠ, po-
znávají nové kamarády a postupně si začínají zvykat 
na organizaci dne v mateřské škole.
Uskutečněné akce v MŠ:
SCHŮZKA RODIČŮ – proběhla ve středu 11. září 2024.
VÝSTAVA OVOCE, ZELENINY A BYLINEK – 16. září 2024 
jsme navštívili výstavu, kterou si pro nás připravili 

místní zahrádkáři. Děti si prohlédly nejrůznější druhy 
ovoce, zeleniny a bylinek. Ochutnávaly naklíčené luš-
těniny a třídily ovoce a zeleninu.
PROJEKT ŠKOLKY V  POHYBU – Ve středu 25. září,
9. a 23. října, 13. a 27. listopadu 2024 se všechny děti ze 
třídy Včeliček zúčastnily tréninku v tělocvičně ZŠ s tre-
néry FC z Hodonína, kteří dětem připravují hodinový 
trénink s pohybovými hrami s míčem a s různými cvi-
čeními a soutěžemi ve družstvech. Děti si v rámci to-
hoto projektu „Školky v pohybu" procvičují pohybové 
dovednosti, obratnost a spolupráci mezi sebou. Moc 
se na hodiny do tělocvičny těší.
VÝSTAVA PTACTVA A  DROBNÉHO ZVÍŘECTVA –
Výstavu děti navštívily v pátek 27. září 2024. Seznámily 
se s několika druhy drobných zvířat a ptactva, od tu-
zemských až po exotická. Největší zážitek pro děti byla 
možnost si některá zvířata pohladit.
OSLAVA 100. VÝROČÍ MÍSTNÍ KNIHOVNY – V  pátek
4. října 2024 odpoledne vystoupily na této akci děti ze 
třídy Včeliček s písničkou s názvem "Barevná písnička" 
a básničkou "Smutná knížka". Také se se svými obráz-
ky zúčastnily výtvarné soutěže, ve které hlasovali ná-
vštěvníci akce. Na 1. místě se umístil Maxík Konečný, 
na 2. místě Patrik Svoboda a na 3. místě svorně souro-
zenci Malušovi.
VYHODNOCENÍ PODZIMNÍČKŮ – Od pondělí 14. října 
2024 do středy 16. října 2024 proběhla výstava vý-
robků „Podzimníčků“ v  mateřské škole, kterou jsme 
si ve středu 16. října 2024 společně s  dětmi vyhod-
notili. Děti si své skřítky Podzimníčky vyráběly doma 
se svými rodiči z přírodních materiálů. Výrobky nám 
zkrášlovaly vstupní prostory do MŠ. Děti nám své skřít-
ky představily a ukázaly. Zpívali jsme různé podzimní 
písničky a opakovali jsme si podzimní básničky, které 
se děti během září a října naučily. Všichni Podzimníčci 
byli moc krásní, proto si všechny děti zasloužily odmě-
ny, za které děkujeme spolku Rodiče dětem.
USPÁVÁNÍ BROUČKŮ – Tato akce se uskutečnila ve 
čtvrtek 24. října 2024 odpoledne. Děti přišly se svý-
mi rodiči v podvečer na zahradu MŠ, kde na ně čekal 
hezký program. Byla připravena ke zdolání překážko-



4/2024 www.obecsudomerice.cz

24

vá dráha, kde na konci dostaly děti kamínek, na který 
namalovaly nějakého broučka. Za úspěšně zdolanou 
dráhu dostaly děti medaile, které jim připravily paní 
učitelky a drobnou sladkost od spolku Rodiče dětem. 
Děti také shlédly venkovní promítání pohádky „Vče-
lí medvídci“. Jakmile se setmělo, rozsvítily si děti své 
přinesené lampióny nebo lucerničky a  vydali jsme 
se průvodem za humna MŠ. Na rozloučenou všichni 
tichounce broučkům zazpívali krásnou píseň „Mra-
venčí ukolébavku“ u  jejich rozsvícených postýlek. 
Tímto bych chtěla poděkovat panu Martinovi Miklovi 
za spolupráci při promítání pohádky a ozvučení akce, 
děvčatům Veronice Miklové a Kateřině Janečkové za 
hezké maskoty broučků a také paním kuchařkám za 
zajištění občerstvení pro rodiče a děti.
DIVADLO Z TRUHLICE – V pátek 8. listopadu 2024 při-
jelo do MŠ divadlo „Z Truhlice“ s  pohádkou „Truhlík, 
Truhlička a správná hygiena“. Děti si upevnily poznat-
ky o správné hygieně.
LOGOPEDICKÁ DEPISTÁŽ – V  pátek 19. 11. 2024 se 
uskutečnila logopedická depistáž paní logopedky 
Mgr. Aleny Horákové, kdy měli rodiče možnost nechat 
si zkontrolovat výslovnost u  svých dětí. Paní logo-
pedka tentokrát odeslala do logopedické ambulance 
jedno z přihlášených dětí. Špatnou výslovnost hlásek 
u  některých dětí charakterizovala jako vývojovou 
a  doporučila logopedickou podporu a  procvičování 
všech složek řeči v rámci práce v mateřské škole. Zdů-
raznila také, že je velmi důležité pravidelné domácí 
procvičování a spolupráce rodičů.

Ve druhém a  třetím týdnu v  listopadu proběhly 
osobní konzultace třídních učitelek s  rodiči. Ro-
dičům byly sděleny informace o  výsledcích před-
školního vzdělávání jejich dětí a o tom, jak se děti 
zadaptovaly na prostředí MŠ a co je potřeba u dětí 
procvičovat.
ADVENTNÍ DÍLNY – 27. listopadu 2024 se uskuteč-
nily „Adventní dílny“ pro děti ze základní i mateřské 
školy. Paní Lenka Podrazilová z Petrova přivezla vě-
nečky, ozdoby a  rodiče s  dětmi si mohli adventní 
věnečky vyrobit. Paní učitelky se zapojily v zajiště-
ní pohoštění, uvaření čaje a  kávy a  paní kuchařky 
upekly sladké občerstvení.
V následujícím období do konce kalendářního roku 
máme připraveno ještě několik akcí pro děti: zpívá-
ní u vánočního stromu, mikulášskou nadílku, pečení 
perníčků, vánoční nadílku, divadelní představení aj.
Tímto bych chtěla na závěr tohoto roku 2024 podě-
kovat za spolupráci všem, kteří naší mateřské ško-
le jakoukoli formou pomáhají. Našemu zřizovateli 
Obci Sudoměřice, pracovníkům obecního úřadu za 
pravidelné sečení zelených ploch v areálu zahrady 
MŠ a  také spolku Rodiče dětem za pravidelné fi -
nanční příspěvky na kulturní akce a dárečky pro děti 
během školního roku.
Za všechny zaměstnance MŠ přeji všem čtenářům 
zpravodaje šťastné a  veselé Vánoce a  do nového 
roku 2025 hlavně hodně zdraví, štěstí, lásky, pohody 
a optimismu.

Petra Jančová, zástupce ředitele pro MŠ

Oslava 100. výročí založení Místní knihovny
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Uspávání broučků

Divadlo z truhlice
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Spolek rodiče dětem
V  minulém čísle zpravodaje jsem si přála krásné 
počasí pro pohádkový les a drakiádu, jelikož tyto 
dvě akce musely být pro nepřízeň počasí z původ-
ních termínů přesunuty. Mé přání bylo vyplněno 
jen z poloviny, jelikož pohádkový les jsme v tom-
to roce již nemohli uskutečnit. Nápady a kostýmy 
nám však zůstaly a  trpělivě počkají do začátku 
příštího září. Počasí nám však skvěle vyšlo alespoň 
na drakiádu, konanou ve středu 16. října 2024. Vítr 
foukal, sluníčko svítilo a pestrobarevní draci všech 
tvarů i velikostí vesele poletovaly oblohou. Nejen 
oko diváka, ale i mlsné jazýčky dětí si přišly na své. 
Odměnou jim totiž nebyla jen radost z krásného 
odpoledne téměř bez mráčků, ale také obláčkově 
nadýchaná cukrová vata. Překvapením pro děti 
a vlastně i pro nás, pak byla návštěva plyšového 
ježka, který přišel potěšit děti i  dospělé 
a pohádkové bytosti tak alespoň maličko 
nakoukly i  do letošního roku. Děkujeme 
Zahradnictví Michna za krásný nápad 
a ochotu potěšit ostatní.
Konec roku by měl být pro každého ob-
dobím zklidnění a  příprav na Vánoční 
svátky, pro nás toto období navíc zahr-
nuje také pomoc svatému Mikuláši s jeho 
každoroční obchůzkou ZŠ a MŠ Sudomě-
řice a následně i obcí a samozřejmě pří-
pravy pro další rok.
Chtěla bych touto cestou poděkovat 
všem, kteří se aktivně podílí na jednotli-
vých akcích a pomáhají tak tvořit radost 
a  úsměv dětí. Rádi mezi sebe přijmeme 
další rodiče, prarodiče ale i  ostatní, kteří 
mají čas a  chuť potěšit dětské dušičky. 
Děkujeme také samotným dětem a jejich 
příbuzným, které děti na akce doprovází. 
Vždy se na vás všechny těšíme. Jsme vel-
mi rádi a děkujeme za fungující spoluprá-
ci se ZŠ a  MŠ Sudoměřice a  s  ostatními 
spolky v naší obci. V neposlední řadě pak 

děkujeme obci Sudoměřice, jak za jejich pomoc, 
tak za dotace od ní pocházející. Bez těchto fi nanč-
ních prostředků by náš spolek nemohl pořádat 
tolik krásných akcí, a  hlavně přispívat dětem na 
početné školní výlety, odměny, zážitky i  vzdělá-
vací akce. Ještě jednou všem děkujeme a přejeme 
Vám krásné prožití Vánočních svátků a vše nejlepší 
v roce 2025. Přejeme Vám štěstí, zdraví, lásku, Boží 
požehnání, klid a také to, abychom si udělali čas 
na své rodiny a blízké.
Už teď se těšíme a  připravujeme další akce pro 
příští rok a srdečně všechny zveme na školní ples, 
který pořádáme ve spolupráci s obcí Sudoměřice 
a který se bude konat v sobotu 11. 1. 2025.
Těšíme se na další společné chvíle.

Jana Mikésková Náhlíková
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Ze života farnosti
Několik málo informací ze sudoměřické farnosti 
o tom, co se událo v uplynulém období. 28. 9. na svá-
tek svatého Václava se jako každý rok vydala skupina 
31 sudoměřických a strážnických ministrantů na tra-
diční poutní mši svatou v Olomouci spojenou s arci-
diecézním setkáním ministrantů a  turnajem ve fl or-
bale. Slavnostní bohoslužbu celebroval olomoucký 
biskup Mons. Antonín Basler, který ministrantům po 
bohoslužbě udělil požehnání. Pak už následoval spor-
tovní program v univerzitní sportovní hale. Tento rok 
měly obě naše farnosti tradičně zastoupení ve všech 
třech kategoriích pod už známým názvem Jsoucno. 
Všem třem týmům se v  turnaji podařilo probojovat 
do play off . Tým z nejstarší kategorie skončil ve čtvrt-
fi nále, kluci ve střední kategorii vybojovali bramboro-
vé medaile a nejmladší tým, složený z ministrantů do 
9 let, se po roce dostal opět až do fi nále, ve kterém 
zvítězil. Obhájil tak loňské vítězství a přivezl do našich 
farností velký putovní pohár!
20. 10. se slavil Světový den misií. Děti z  misijního 
klubka v Sudoměřicích se na tento den připravovaly 
a  těšily. Během mše svaté byly přinášeny dary v ko-
mentovaném průvodu a  po mši svaté byl připraven 
misijní jarmark, jehož výtěžek činil 17. 476,- Kč a byl 
odeslán na podporu misií. V neděli 27. 10. se po ně-

kolika letech konala veli-
ká slavnost. V  tento den 
udělil olomoucký světicí 
biskup Antonín Basler 
svátost biřmování celkem 
17 farníkům z  řad mláde-
že, ale i  dospělých. K  při-
jetí této svátosti se začali 
biřmovanci připravovat už 
minulý rok. Přípravy pro-
bíhaly pod vedením otce 
Dawida každý měsíc. O hudební doprovod se posta-
rala schóla pod vedením Antonína Cába ze Strážnice.
Konec listopadu znamená i  konec církevního roku, 
jehož poslední neděle je slavností Ježíše Krista Krále 
– patrocinium našeho kostela. Slavnostní bohosluž-
bu celebroval náš duchovní správce otec Dawid a bě-
hem ní obnovili svoje sliby naši ministranti.
Další neděle, která následuje, je první neděle advent-
ní a tím začátek nového církevního roku spojený s pří-
pravou na vánoční svátky. Celé společenství farníků 
přeje všem spoluobčanům, aby tyto svátky prožili 
v pokoji v kruhu svých blízkých a v novém roce 2025 
vše dobré.

čerpáno z farního časopisu Studánka – sepsal VŠ

Florbalový turnaj v Olomouci 28. září 2024Fl b l ý j Ol i 28 áří 2024
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Misijní neděle 20.října 2024
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Udílení svátosti biřmování
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Slavnost Krista Krále 24. listopadu 2024Sl K i K ál 2 li d 202
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Senioři Sudoměřice
Jak nám ten podzim uběhl…. slovy Karla Gotta – čas 
letí jako bláznivý… ani jsme se nenadáli a máme tu 
závěr letošního roku.
Do posledního čtvrtletí roku 2024 jsme naskočili 
s velkým elánem a nadšením! Hned 1. 10. 2024 na 
den seniorů nás Obecní úřad pozval na Posezení se 
seniory z celé obce. Na začátku nás přivítal pan sta-
rosta František Mikéska i pan místostarosta Robert 
Šrédl. Po jejich úvodu a výborném pohoštění nám 
vyhrávala dechová hudba Romana Horňáčka z Ro-
hatce.
7. 10. Paměť – Po horkém létě, jsme už moc potře-
bovali trochu profouknout naše horkem zavařené 
mozkové závity a moc jsme se těšili, na další ročník 
Trénování paměti s naším úžasným a vtipem jemu 
vlastním, trenérem Mgr. Zdeňkem Glozem. Schá-
zíme se každé pondělí odpoledne. Toto trénová-
ní se těší čím dál větší oblibě a přibývá nás, což je 
moc dobře. Není to jenom o nějakém drilu, ale taky 
o tom, že se sejdeme a připomeneme si různé, již za-
pomenuté odpovědi na připravené otázky a úkoly, 
ze všeobecných znalostí, různých postřehů a vníma-
vostí. Známky ani poznámky nedostáváme, i když! 
Jenom ta „akustika“ nám dělá problémy, mnohdy 
přes hluk není slyšet ani trenéra ani vlastního slova!
Hned o víkendu 13. 10. nás čekalo, dlouho očekáva-
né představení ochotnického spolku z Vracova NE-
JEN-X-MÍCHU, se hrou na motivy lidového vypravě-
če Zd. Galušky, MÚDRA STAŘEČKA PAGÁČA.
S  přípravou tohoto divadla jsme byli nápomocni 
Obecnímu úřadu. Podle návštěvnosti i ohlasů, se di-
vadlo moc líbilo a věříme, že v příštím roce se podaří 
další z jejich nastudovaných divadelních kusů! Aby té 
kultury nebylo málo, hned další víkend, po moc pěk-
ném lidovém divadle, jsme navštívili jiný druh žánru, 
v  Kulturním domě ve Strážnici a  shlédli současnou 
hru, španělského autora, pod názvem: Už ti nikdy 
nenaletím. V hlavních rolích se představili přední slo-
venští herci: Maroš Kramár, Marko Igonda a Henrieta 
Mičkovicová a zavedli nás do současného života, jak 
se dá vyřešit únik z manželského trojúhelníku.

14. 11. jsme se pak sešli v sále kulturního centra Sudo-
mír, při Setkání s našimi jubilanty. Jubilantů bylo letos 
20 a našim nejvzácnějším jubilantem byl náš člen, pan 
BOŘEK SMÉKAL, který oslavil krásných 95 let, v kruhu 
své rodiny. Bohužel pro nemoc se nemohl zúčastnit, 
což nás moc mrzelo. Proto touto cestou Vám milý 
pane SMÉKALE, přejeme do dalších let, hodně moc 
zdraví, radostí, spokojenosti a Božího požehnání. Věří-
me, že se s Vámi, budeme ještě dlouho setkávat!!!
30. 11. jsme spolu se všemi občany sešli, k rozsvícení 
vánočního stromu, jemuž předcházel jarmark, kde 
jsme také měli stánek a vstoupili tak do období Ad-
ventu, který potrvá čtyři týdny, čtyři adventní neděle 
a budeme postupně zapalovat 1., 2., 3. i 4. adventní 
svíci na adventním věnci.
Pro slavnostnější a  klidnější prožívání adventu, jsme 
se jako každý rok sešli 13. 12. 2024 Na statku, již k tra-
dičnímu posezení u svíček. Pobesedovali jsme, zazpí-
vali, něco dobrého z  vánočního kuchtění ochutnali 
a svařáček, ten byl taky. Prožili jsme hezké odpoledne 
s nádechem Vánoc. 17.12. jsme už třetím rokem byli 
na vánočních trzích v Uherském Hradišti.
Taky se těšíme a  zúčastníme se v  kostele Krista Krá-
le 25. 12. v 15 hod Vánočního pásma u  jesliček, kde 
vystoupí naši nejmladší a v pátek 27. 12. v 18 hod se 
uskuteční Vánoční koncert Strážnické cimbálové mu-
ziky DANAJ se svými hosty.

Slovy básníka, Těším se na Vánoce…

Těším se těším, že přijdou zas Vánoce bílé, ten krásný čas

Stromeček krásně ozdobený, dárečky pod ním zabaleny.

Vánoce, Vánoce přišly už k nám, v jesličkách malého 

Ježíška mám.

Vánoční koledy do ticha zní, Ježíšek maličký spinká a sní
Vážení spoluobčané, my senioři přejeme Vám, kteří 
jste nebo se připravujete vstoupit do našich řad, star-
ším i mladým rodinám, mládeži, dětem – hodně moc 
zdraví, lásku v rodinách i mezi generacemi, klid, poho-
du, radost, nadhled, trošku i toho štěstí, ať se Vám daří 
v práci, ve školách i v životech.
ŠŤASTNÝ KROK V NOVÝ ROK 2025

Ludmila Ondrovčíková
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Posezení se seniory – 1. 10. 2024

Jubilant pan Smékal – 95. let
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Členky spolku seniorů na vánočním jarmarku 30. 11. 2024
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Zahrádkáři
Co se stalo u zahrádkářů? Dovolte nám, abychom vás 
jménem spolku ZO ČZS Sudoměřice oslovili a sezná-
mili s činností za uplynulý půlrok roku 2024 a co nás 
čeká v příštím půlroku 2025.
V  tomto půlroce jsme pořádali dvě významné akce, 
které přilákaly mnoho návštěvníků z blízkého i vzdále-
nějšího okolí. První z nich byla Výstava ovoce, zeleniny 
a bylin, která se konala v neděli 15. září 2024 v kultur-
ním centru Sudomír. Návštěvníci měli možnost obdi-
vovat nejrůznější druhy ovoce a zeleniny, které vypěs-
tovali místní zahrádkáři. Kromě toho byly vystaveny 
i byliny a další zajímavé rostliny. Návštěvníci měli mož-
nost obdivovat nejen krásu a rozmanitost vystavených 
plodů, ale také se mohli dozvědět více o jejich pěsto-
vání a  péči. Děkujeme všem návštěvníkům, kteří nás 
podpořili svojí návštěvou. Už teď máme další nápady, 
jak zpestřit další ročník výstavy, a věřte, že toho nebu-
de málo. Nesmíme opomenout poděkovat všem, kteří 
přinesli své výpěstky a podpořili tak tuto naši výstavu. 
Zároveň musíme poděkovat všem členům našeho 
spolku, kteří se podíleli na přípravách výstavy, zvláště 
Magdaleně Kotrlové Kláskové a Ireně Šebestové za je-
jich odvedenou práci!
Druhou akcí byl Košt mladých vín, který se uskutečnil 
v sobotu 23. listopadu 2024 v areálu obecního sklepu. 
Tuto událost pořádal spolek ZO ČZS Sudoměřice a míst-
ní profesionální vinaři, a tak přilákala mnoho milovníků 
vína. Návštěvníci měli jedinečnou příležitost ochutnat 
to nejlepší z  letošní úrody mladých vín, a  to nejlepší 

z  minulých ročníků od profesionálních i  amatérských 
vinařů. Atmosféru celé akce podtrhla cimbálová mu-
zika Pavla Můčky ze Strážnice, která svými melodiemi 
přenesla návštěvníky do srdce moravské kultury.
Obě akce se nesly v  přátelské a  radostné atmosfé-
ře, která podtrhla význam pořádání těchto událostí. 
Sudoměřice ukázaly, že jsou místem, kde se lidé rádi 
setkávají a sdílejí své úspěchy a radosti. Tímto chceme 
vyjádřit svou vděčnost a poděkovat Obci Sudoměřice 
za fi nanční podporu a bezplatné poskytnutí míst pro 
uspořádání těchto akcí.
Co nás ceká v příštím roce 2025

Tak jako každý rok nás čekají výroční schůze s našimi 
družebními organizacemi. Místní výstava je napláno-
vaná na 5. dubna a  nově je připravovaná akce „Den 
otevřených sklepů Sudoměřice“ se uskuteční v sobo-
tu 31. května 2025 ve spolupráci s  Obcí Sudoměřice 
a Partnerství, o.p.s., s akcí Hore dole vinohrady Stráž-
nicka. Zakončení této společné akce s doprovodným 
programem proběhne v  areálu obecního sklepa na 
kolečku. Tyto obě akce budou spojeny dohromady 
a budou se vzájemně podporovat. Více o této akci se 
dozvíte v průběhu příštího roku.
Na závěr chceme všem popřát v čase vánočních svát-
ků mnoho šťastných chvil strávených v rodinném kru-
hu svých nejbližších, mnoho pěstitelských úspěchů, 
a hlavně zdraví v příštím roce 2025.

Za spolek ZO ČZS Sudoměřice předseda
a tajemník spolku Robert Šrédl a Tadeáš Šebesta
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Chovatelé
Drazí sousedé. Rok pomalu kráčí ke svému konci, 
vše je zazimováno, sklizeno a nastává čas odpočinku 
a klidu. Naším nejmilejším úkolem bylo samozřejmě 
uspořádat chovatelskou přehlídku. Přípravy na tu 
letošní, která proběhla od pátku 28. do neděle 30. 9., 
začaly už v pondělí 23. září. Zaměstnanci obce nám 
na statku vyklidili domluvené prostory a na dvoře 
postavili stan, a my jsme začali svážet klece – exotář-
ské z Kněždubu, pro holuby a králíky z Veselí, drůbe-
ží z Hodonína a k nim jsme přidali několik vlastních, 
které jsme odkoupili od okresní organizace.
Bylo třeba všechno postavit, smontovat, podest-
lat, vybavit bidly, miskami, vyzdobit větvemi, které 
zároveň zvířatům slouží jako úkryt před zástupy 
návštěvníků, zajistit trochu reklamy, připravit kr-
mivo a spoléhat na to, že vyjde počasí. To všechno 
samozřejmě probíhá na základě měsíčních příprav, 
předem domluveného počtu zvířat, která nám cho-
vatelé zapůjčí, a velké fi nanční podpory Obce Sudo-
měřice, bez které by taková akce jen těžko byla mož-
ná. Hlavně by ale nebyla možná bez skvělé party 
chovatelů, kteří této výstavě věnovali více než týden 
svého nejen volného času. Ve čtvrtek od ranních ho-
din jsme začali navážet zvířata. Což nám trvalo celý 
den. V 18 hodin bylo vše zkon-
trolováno veterinářkou a  na-
stal čas dodělat katalog. První 
z nás usedl na statku k noční 
stráži před kočkami, kunami 
a jinou havětí.
V  pátek ráno bylo potřeba 
vše pokrmit a  připravit se na 
školu, která dorazila přesně 
v 8 h. Dětem jsme krátce k vy-
stavovaným zvířatům něco 
řekli (tady bych rád vyzvedl 
našeho mladého chovatele 
Matěje Mikésku, který výbor-
ně komentoval expozici exo-
tů), a  po prohlídce si samo-
zřejmě pohrály s  oblíbenými 

morčátky. Před otevřením výstavy 
pro veřejnost jsme jako každý rok 
vystavili obrázky dětí ze základní školy a naši borci 
zdárně dokončili kotlíkový guláš. Jsme velice rádi, 
že návštěvnost naší výstavy se každý rok zvyšuje. 
Po všechny tři dny jsme si měli s kým povídat, komu 
se věnovat a měli jsme dobrý pocit z toho, že naše 
úsilí nebylo zbytečné. Nedělní odpoledne zahájila 
svým entomologickým kroužkem naše kamarádka 
a  rodačka ze Sudoměřic Lucie Strouhalová, která 
ukázala dětem, jak se preparují brouci. Pak jsme se 

Příprava

Preparování
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podívali na krmení kudlanky a také užovky, kterou 
zapůjčil Robinek Hartmann. Poté jsme předali ceny 
vítězům výtvarné soutěže, a  nakonec přišlo na 
řadu vypouštění holubů. Mrzí mě, že na všechny 
děti holub nevyšel, bohužel se jich chovateli, kte-
rý nám je na tento účel slíbil více, nepodařilo tolik 
přichystat.
Tímto náš sedmý den nekončil, zůstávalo zvířata 
odvézt domů či k  jejich chovatelům a  zajistit jim 
vše potřebné, aby si odpočinuli po třech výstav-
ních dnech, které pro ně byly jistě vyčerpávající. 
V dalších dnech jsme pak všechno museli rozebrat 
a vyčistit a vrátit zpět tam, odkud jsme si věci půj-
čili. Nebudu všechny vyjmenovávat, ale chci podě-
kovat všem chovatelům, kteří vynaložili toto velké 
úsilí, našim rodinám, které nás podporují a pomá-
hají nám, obecním zaměstnancům a všem kama-
rádům, kteří nám přispěli, ať už hoblovačkami, slá-
mou nebo jablky na krmení. Jste skvělí, děkujeme.

1. listopadu jsme měli schůzi, na které jsme zhod-
notili uplynulé období a volili nového jednatele. Do-
sluhujícímu jednateli a  zakládajícímu členovi naší 
ZO Františku Bučkovi bych chtěl touto cestou podě-
kovat za veškerou odvedenou práci, popřát hodně 
chovatelských úspěchů a  zdaru na cestě za svými 
cíli. Novému jednateli Pavlu Večeřovi přeji hodně 
elánu a stále veselou mysl.
A co nás ještě letos čeká? Stejně jako loni pořádáme 
Štěpánskou diskotéku, a to v sobotu 28. 12. 2024 ve 
společenském centru Sudomír. Přijďte si rozhýbat 
svá svátky zlenivělá tělíčka při rytmech diskohudby.
Závěrem tohoto příspěvku vám za celý spolek cho-
vatelů přeju šťastné a veselé Vánoce a do roku 2025 
hodně zdraví, svět bez napětí, a  hlavně radost ze 
života v naší vesnici, kde máme všichni plno přátel 
i zvířecích kamarádů.
Chovu zdar

Za ZO ČSCH Sudoměřice David Janeček.

Holubi

Bezobratlí

Teraristika

Exoti
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Krmení

Návštěvníci výstavy
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Myslivecký spolek Valcha Sudoměřice

Vážení čtenáři,
rád bych vás touto cestou informoval o  činnos-
ti našeho spolku. Koncem zimy proběhlo sčítání 
zvěře, což je nutné pro myslivecké plánování. 
V  zimním období se o  zvěř staráme přikrmová-
ním, kdy se do zásypů a krmelců rozveze několik 
vleček krmiva a sena. Ve spolupráci s obecním úřa-
dem jsme se účastnili Dne země. Procházeli jsme 
korytem potoka od sklepů až k železnici a sbírali 
odpadky. Celkem se povedlo nasbírat 14 pytlů od-
padu. Za myslivecký spolek jsem chtěl obecnímu 
úřadu poděkovat za podporu a  spolupráci. Dále 
se účastníme výstavy trofejí, kde se vyhodnotí 
vhodnost odlovu. Jedna z  posledních akcí před 

hony jsou střelby. Ty se konají na střelnici Pánov. 
Při střelbách proběhne proškolení bezpečného 
zacházení se zbraní. Bohužel v  letošním roce při 
povodních byla zaplavena část naší honitby. Tím 
došlo k úhynu převážně drobné zvěře, ale i spár-
katé. Jako spolek jsme se shodli na zrušení někte-
rých honů. Dále se budeme věnovat intenzivnímu 
tlumení škodné, ať snížíme tlak na zvěř drobnou 
a pomůžeme jí k návratu do honitby.
Závěrem bych Vám chtěl poděkovat za přízeň 
a popřát do nadcházejícího roku 2025 pevné zdra-
ví a jen to nejlepší.
Myslivosti zdar!

Tomáš Křižan
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Včelaři
Zdravíme čtenáře Sudoměřického zpravodaje,
včely jsou pod vlivem přírodních sil, které jsou 
pro nás velmi důležité. V  dávných dobách byly 
posvátným zvířetem. Byly divoké a  lidé si našli 
a vzali k sobě domů. Dříve se v některých krajích 
nesbíral med dříve, než jej farář posvětil.
V  zimě chodí člověk běžně do práce, zatímco 
medvěd ulehne do brlohu a spí. Stěhovaví ptáci 
odletí za teplem. Co dělají včely v zimě?
Včela je zvláštní druh. Když teplota klesne pod 
10 stupňů tak umírá. V  zimě je schopná udržet 
25 stupňů uprostřed zimního chomáče, do kte-
rého se stahuje v  úlu. To dělá pomocí pohybu 
křídlových svalů, kterými včela chvěje. Přetváří 
energii ze strávených cukrů na energii tepelnou. 
Včelstvo je schopné vytvořit v úlu uprostřed chu-
máče v zimě teplotu až 35 stupňů, i když venku 
mrzne.
Včely tedy odpočívají po náročné sezóně, ale pro 
včelaře je nadcházející zimní období docela ruš-
né. Jednak je potře se postarat o doručení medu 
do domácností a tím zpříjemnit nadcházející sy-
chravé počasí. A pomalu se začít připravovat na 
novou sezónu. Až se jaro zeptá.
Praotec Čech na Řípu prohlásil: „To je ona, země 
zaslíbená, mlékem a  strdím oplý-
vající“.
Tento výrok z mytologie se použí-
vá běžně dodnes. Snad jen trochu 
na vysvětlenou. Strdí jako takové 
(strd) byl staročeský název pro 
plástev divokého roje. Je zvláštní, 
že mnoho staročeských slov se 
uchovalo do dnešních dob. Napří-
klad dříve se včelaři nazývali brtní-
ci. A to proto, že se dříve včelařilo 
v brtích, tj. v dutinách stromů. Pro-
to se tak jmenuje i medvěd brtník.
V  roce 2025 budeme mít výročí 
105 let od založení našeho spol-
ku. Dle kroniky byl spolek včela-

řů založen 19. ledna 1920, když se sešli pánové 
v  počtu 17 členů a  zvolili si sedmičlenný výbor 
s jedním náhradníkem, dvěma revizory a jedním 
delegátem.
V  prvním díle národopisného Moravského Slo-
venska z  roku 1923 (tedy 3 roky po založení 
našeho spolku) se uvádí, že včelařství bývalo 
v minulosti oblíbeno více a nachází se v úpadku. 
Vzpomíná se J.A. Komenský a  jeho vlastní včel-
stvo, a to, jak učil i lid včelařit. V uváděném pře-
hledu chovu včel na moravském Slovensku (dří-
vější označení pro dnešní Slovácko) jsou uváděny 
počty úlů podle jednotlivých soudních okresů. 
V hodonínském bylo celkem 937 úlů a ve stráž-
nickém, kam patřily i  Sudoměřice, celkem 1230 
úlů. Podle jednotlivých obcí měl Rohatec182 úlů, 
Strážnice 170, Sudoměřice 21, Hodonín 116 a Ra-
tíškovice 48.
V současnosti máme 32 členů a staráme se o 420 
včelstev (společně s našimi Rohateckými přáteli).
Při příležitosti výročí založení našeho spolku plá-
nujeme uspořádat výstavu s doprovodným pro-
gramem pro děti.
Blíží se konec roku a s ním i sváteční dny vánoční. 
Toto období jsme zahájili již tradiční účastí na Vá-
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nočním jarmarku, kde jsme spolu s přáteli a zná-
mými zahájili adventní čas.
Včely jsou pro nás všechny příkladem toho, jak 
je důležité se spojit dohromady. Společně pra-
covat, a hlavně se domluvit mezi sebou navzá-
jem. Když každý udělá dobře svoji práci, dostaví 
se kýžený výsledek. Může to znít dnes docela 
idealisticky, ale kde vzít lepší příklady pro život 

než tam, kde je to za dlouhá léta v praxi osvěd-
čeno.
Rádi bychom touto cestou také poděkovali za-
stupitelstvu naší obce za podporu, kterou Včelař-
skému spolku dlouhodobě poskytuje.
Za spolek včelařů přejeme všem krásné prožití 
Vánočních svátků a pokojný rok 2025.

přítel Petr Šuráň
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Rybáři
Milé rybářky, rybáři a čtenáři.
Dovolte mi Vás seznámit s činností naší rybářské 
skupiny. V posledních letech dochází k rozšiřová-
ní naší rybářské základny, jak o mladé členy, tak 
o  starší rybáře, kteří rádi využívají krás našeho 
obecního rybníku Vanďurák. Samotný rybářský 
spolek, má dlouhou tradici již několik desítek let 
a řadí se mezi největší spolky v naší obci.
V  průběhu celého roku se staráme nejen o  sa-
motný rybník, ale také o  okolí tohoto krásného 
rybníku. Pravidelně udržujeme zeleň nejen seče-
ním trávy, ale také výsadbou stromů a péčí o ně. 
V neposlední řadě, se snažíme udržovat pořádek 
a odvážet odpadky, které se bohužel také vysky-
tují na tomto místě. Tímto bych chtěl požádat 
návštěvníky a  procházející o  snahu odpadky 
odklízet, případně dodržovat pravidlo - „co si do 
přírody přinesu, to také odnesu“.
V  celém roce jsme pořádali několik akcí v  rám-
ci našeho spolku a  na několika se také podíleli. 
V květnu jsme pořádali tradiční rybářské závody 
s  hojnou účastí rybářů a  návštěvníků. V  červnu 
jsme obnovili tradici dětských rybářských závo-
dů se solidní účastí mladých rybářů. Počasí přá-

lo a  podařilo se ulovit pár pěkných ryb. Nejen 
největší úlovky byly odměněny a  v  rámci pod-
pory mladých rybářů každý obdržel menší dary. 
V tomto měsíci jsme ještě pořádali noční rybář-
ské závody pro naše členy spolku, jako zahájení 
sezóny dravých ryb.
Před začátkem prázdnin rybník navštívily děti 
z naší mateřské školy, kde jsme společně s naši-
mi členy dětem připravili seznámení s  vybave-
ním pro rybáře a ukázkou lovu. Podařilo se ulovit 
i pár ryb, které mohly děti obdivovat. Tato akce je 
velmi oblíbená a u dětí má pozitivní ohlas.
Ve zbylé části roku, jsme udržovali okolí rybníka, 
které vyžadovalo péči nejen po velké vodě v mě-
síci září. Samozřejmě se staráme také o ryby, kte-
ré žijí v našem rybníce a průběžně je doplňujeme 
a krmíme.
Závěrem chci poděkovat všem našim sponzo-
rům, přátelům spolku a  obzvláště naší obci za 
podporu, které se nám dostává po celou dobu 
fungování našeho spolku.
S přáním hodně štěstí a zdraví do nového roku! 
PETRŮV ZDAR!

Místní rybářská skupina Vanďurák

Dětské rybářské závody – závodníci
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Dětské rybářské závody – úlovky

Mateřská škola – děti obdivují úlovky

Dě ké bář ké á d úl k
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Mateřská škola – děti zkoušejí rybařit
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Vlastimil Hynčica
Zimní období má své kouzlo. Je čas na jiné aktivi-
ty a nabrat sílu do další sezony. Jsem spokojený, 
protože se mi podařilo vyhrát mistrovství repub-
liky a v českém poháru horský kol ve sjezdu jsem 
skončil druhý, jen o pár bodů v kategorii veterán. 
Hlavně, že se vše zvládlo a ve zdraví. Pořád ještě 
mám možnost předávat zkušenosti a být vzorem 
pro nové závodníky. Pořad se cítím na mladého 

závodníka a  když můj syn Vojta řekne v  cíli, že 
"táta je nejlepší z celého světa", tak mi to úplně sta-
čí. Všem bych moc ze srdce popřál hezké vánoční 
svátky a do nového roku hlavně zdraví a štěstí. Jak 
opadne sníh, tak se vidíme na kole, nebo v cyklo-
servisu při předsezonní prohlídce vašich kol.
Děkuji moc za podporu všem, kteří mně fandí.

V. Hynčica
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Sportovní klub
Vážení spoluobčané,
Blíží se nám konec roku 2024, který byl pro nás 
fotbalisty velmi úspěšný. Máme za sebou sezonu, 
ve které se nám podařilo a stále se daří registrovat 
nové hráče. Ano, někteří si řeknou otázku, proč 
se tedy u nás v Sudoměřicích nehraje fotbal. Tato 
problematika je trochu rozsáhlejšího charakteru, 
se kterou bojujeme již několik let. Musím říct, že 
v tom nejsme úplně sami, jsou mezi námi kluby, 
které svou činnost po spoustě let fotbalu ukon-
čily úplně. Díky možnosti spojení klubů nadále 
hrajeme mladší i  starší přípravku pod názvem 
TJ Jiskra Strážnice – SK Sudoměřice, od mladších 
žáků až po starší dorost jsme pod názvem TJ Jis-
kra Strážnice – FC Veselí a tím držíme naději, že 
se k nám do Sudoměřic jednou fotbal vrátí. Ano 

vidíte, že i takový klub jakým je FC Veselí se po-
týká s nedostatkem hráčů a jsme rádi a můžeme 
být rádi, že kluci, kteří jsou na tom výkonově líp, 
můžou díky tomuto spojení hrát i krajské soutě-
že. U  nejmladších soutěží st. + ml. přípravka se 
od tohoto ročníku přestala vést tabulka, ale pro 
statistiku se uvádí výsledek a střelci, je to z toho 
důvodu, aby děti hlavně hrály a měly chuť spor-
tovat. Za mě jako trenéra musím vyzdvihnout le-
tošní turnaj ve Veselí nad Moravou, kde jsme se 
umístili na druhém místě, ve starších žácích kraj-
ské soutěže se drží kluci na šesté pozici, což je za 
mě super a obrovský úspěch mladšího dorostu, 
který se drží v  krajské soutěži na prvním místě. 
Je zatím vším spousta práce a nervů, ale stojí to 
za to.



Sudoměřický zpravodaj

53

Nesmím zapomenout zmínit borce z DOLNÍHO KON-
CE, kterým se tento rok podařilo sesadit dosavadního 
do této doby neporaženého krále pouličního turnaje 
STAVBU.
Tato akce je pro mě velmi důležitá a doufám, že se nám 
ji bude dařit držet co nejdéle. Proč tak píšu? Na tomto 
posledním turnaji bylo vidět, že zájem reprezentovat 
svou část obce bohužel upadá. Za mě nejde o to, kdo 
vyhraje (ne že bych nechtěl vyhrát) ale spíš o to, že se 
dědina sejde, posedí u  pivka a  pokecá. Tímto bych 

chtěl moc poděkovat Obci Sudoměřice a všem, kdo se 
na této akci jakkoliv podílí, ať již přípravou či samot-
nou účastí. Nesmím zapomenout ani na ty, kteří tu 
mezi námi již nejsou a odpočívají v pokoji. Snažme se 
a pokračujme v této hezké akci i nadále.
Závěrem bych chtěl vám všem popřát příjemné prožití 
svátků vánočních, mnoho štěstí, pevné zdraví a spous-
tu pracovních i osobních úspěchů v novém roku.
Za SK Sudoměřice – fotbal

Martin Stanislav
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Zvedlá Závora
Kulturní spolek Zvedlá Závora.2014 slaví 10 let 

od svého vzniku!

Rok 2024 byl pro kulturní spolek Zvedlá Závo-
ra.2014 mimořádný – nejenže jsme oslavili 10. 
výročí od založení, ale zároveň jsme opět přispěli 
k rozmanitosti kulturních a společenských událos-
tí v Sudoměřicích, které obohatily komunitní život 
a potěšily stovky návštěvníků.
Punkový začátek roku na Plese mladých

Oslavy kulatého jubilea zahájil v  lednu tradiční 
Ples mladých, tentokrát s  tématem Punk. Atmo-
sféru večera rozproudilo vystoupení oblíbené 
kapely Mirečkovi Sekerášé, která je věrným hu-
debním průvodcem plesových radovánek už od 
založení spolku. Jako host vystoupili: Míša, Šárka 
a Dadáč Janečkovi, jejichž punková show nadchla 
publikum plné punkových rebelů a  rebelek. Ples 
odhalil obrovskou míru kreativity jeho návštěvní-
ků při vytváření punkových outfi tů a do toho vše-
ho na chvíli došlo pivo, tak jak se to občas stává na 
správné punkerské akci.. prostě Punk’s not dead!
Rocková přehlídka – oslavy v rytmu hudby

Hlavní oslavou 10.ti-letého výročí byla tradiční 
Rocková přehlídka, která se konala 6. července 
2024 v  zahrádkářském areálu Na Kolečku. Akce 
přilákala přes 250 nadše-
ných účastníků, kteří si užili 
hudební žánry od rocku, 
přes metal, až po psyche-
delic, grunge a alternativu. 
Byla to oslava nejen hud-
by, ale i  desetileté tradice, 
kterou si spolek během let 
vybudoval.
Vánoční jarmark – chuť 

i atmosféra Vánoc

Předposlední akcí letošního 
roku byl tradiční Vánoční 
jarmark, kde členové spolku 
opět přispěli k vytvoření ne-

zapomenutelné předvánoční atmosféry. Hlavním 
lákadlem našeho stánku bylo výtečné zelí s  peče-
ným masem (děkujeme panu Macháčkovi), které 
doplnila točená Plzeň. Kromě gurmánských zážitků 
probíhal na jarmarku také nábor nových členů, kteří 
projevili zájem zapojit se do činnosti spolku.
Rok zakončíme tradiční akcí – výšlapem směr Mlýn-
ky, který proběhne 28. prosince 2024. Je to skvělá 
příležitost nejen na čerstvý vzduch a  pohyb, ale 
také na setkání s přáteli a příznivci spolku. Na kaž-
dého nového účastníka se velmi těšíme!
Na závěr bychom rádi pozvali všechny příznivce 
na další ročník Plesu mladých, který se uskuteční
8. února 2025. Tématem nadcházejícího plesu bude 
Noc legend, takže se máte rozhodně na co těšit!
Závěrem chceme poděkovat obci Sudoměřice a je-
jímu zastupitelstvu za dlouhodobou fi nanční a mo-
rální podporu, bez které by existence spolku Zvedlá 
Závora.2014 nebyla možná.
Do další dekády přejeme spolku mnoho energie, 
nápadů a  nadšených členů, kteří budou dál šířit 
kulturu radosti v našem regionu! Děkujeme za vaši 
přízeň a  těšíme se na setkání na některé z našich 
příštích akcí.

Jindřich Zavřel
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Podpora pro rodiny a děti s trápením
Dlouhodobě se v Educante věnujeme pečujícím. V posled-
ních dvou letech jsme ale rozšířili naše služby také pro rodi-
ny s dětmi. Vedlo nás k tomu několik cest.
Po letech strávených s  pečujícími (osoby, které pečují 
o své blízké v domácím prostředí) jsme si uvědomili, že se 
do péče vždy zrcadlí vztahy v  rodině, především ty mezi 
rodiči a dětmi. Pokud jsou v pořádku, má pečující rodina 
méně problémů. Ale ruku na srdce. Kdo z nás má se svým 
rodičem ideální vztah? Velmi často se v  těžkém období, 
kdy je rodič odkázaný na péči svého potomka, dostávají 
do popředí nevyjasněné problémy, křivdy, nebo trauma-
ta z dětství. Ty mnohdy rozhodují o tom, zda se rodina do 
péče pustí, nebo to ani nezkusí a rovnou hledá pobytové 
sociální, či zdravotní služby. Že jsou vztahy v rodině důleži-
té, je všeobecně známá věc. Ale v případě péče o jednoho 
z jejích členů se ukazuje konkrétně, proč je důležité na nich 
pracovat. A čím dříve začneme, tím lépe.
V rodinách, které pečují o své děti s postižením, jsme nara-
zili na jedno z úskalí dlouhodobé péče. Druhé dítě v rodi-
ně, to bez postižení, často strádá nedostatkem pozornosti 
rodičů, možností trávit s nimi čas bez nutnosti podřizovat 
se péči o sourozence. Takové dítě se může cítit tak trochu 
„na druhé koleji“. Jak tedy zařídit, aby se tak necítilo, když 
jiné řešení situace nemá, protože péče o sourozence je pro 
rodiče tak moc náročná?
A odtud už byl jen malý kousek k podpoře dětí, které ač 
nemají sourozence s postižením, mají řadu trápení, se kte-
rým si neví rady. Doba po-covidová s sebou přinesla mno-
hé, a  ne vždy vítané změny. Máme tím na mysli zvýšený 

počet psychických problémů dětí a mladistvých. Deprese, 
úzkosti, sebepoškozování, pokusy o sebevraždu, poruchy 
učení, příjmu potravy a podobně. Zní to děsivě a ještě dě-
sivější jsou počty ohrožených dětí, které lze vyčíst ze sta-
tistik Národního ústavu duševního zdraví (www.nudz.cz). 
Podle WHO (Světové zdravotnické organizace) až 14 % 
dětí a dospívajících ve věku 10-19 let zažije nějakou formu 
duševního onemocnění. Navíc polovina prvních příznaků 
duševních onemocnění se projeví již před 14. rokem věku.
Pokud se rodiče či děti (nad 15 let mohou přijít bez rodi-
čů) rozhodnou vyhledat pomoc, mohou se obrátit také na 
Educante. Konzultace probíhají pod vedením zkušeného 
terapeuta, a  pokud je třeba také za podpory sociálního 
pracovníka.
Nemají nahradit dlouhodobou terapii, proto jsou omeze-
né počtem hodin. Jsou však k dispozici téměř okamžitě. Je 
možné je využít v období, kdy se čeká na vyšetření u psy-
chiatra, nebo dlouhodobou terapii u psychoterapeuta. Pro-
tože se při naší práci zaměřujeme na celou rodinu, podpory 
v rámci našich projektů se dostane také rodičům. Ať už se 
jedná o problémy s výchovou, partnerské, nebo rozvodo-
vé. Pomáháme dětem i  rodičům zorientovat se v  situaci, 
hledat vlastní zdroje, pojmenovat potřeby a  naplánovat 
řešení.
Jste-li rodina s dětmi a nacházíte se v obtížné situaci, obrať-
te se na nás. Sídlíme V Městské knihovně v Kyjově a najdete 
nás v prvním patře. Více informací: www.educante.cz,
776 076 237.

Zuzana Navarra
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Neregistrované pečovatelské domy: Pří-

slib rychlé pomoci nebo ohrožení seniorů?

V  poslední době se i  v  našem regionu obje-
vuje stále více tzv. "neregistrovaných pečo-
vatelských domů" – zařízení, která nabízejí 
péči a  ubytování pro seniory, kteří se o  sebe 
nedokáží sami postarat. Ačkoliv slibují vše, co 
poskytují i oficiální pečovatelské služby, často 
fungují bez zákonné registrace a kontroly.
V čem tedy může být problém?
Oficiální registrace od krajského úřadu za-
ručuje, že sociální služba splňuje stanovené 
standardy – od kvalifikovaného personálu po 
hygienické a  bezpečnostní požadavky. U  ne-
registrovaných domů však tato záruka chybí. 
Výsledek? Řada rizik, která mohou mít pro oby-
vatele odkázané na pomoc druhých závažné 
důsledky. Zde je přehled těch hlavních, které 
uvádí ve své zprávě ze systematických návštěv 
v  ubytovacích zařízení poskytující péči bez 
oprávnění Veřejný ochránce práv (r. 2015).
Hlavní rizika neregistrovaných pečovatelských 
domů:
1. Nevhodné prostředí a zvýšené riziko úrazů
• Většina těchto zařízení není kolaudována 

pro potřeby seniorů. Často nejsou bezba-
riérová, chybí označení prostorů, což může 
být zvlášť nebezpečné pro klienty s demen-
cí. Absence signalizačního zařízení také 
zvyšuje riziko, že pomoc dorazí pozdě. Ex-
trémní riziko hrozí v případě požáru či jiné 
živelné katastrofy.

2. Chybějící soukromí a nedůstojné podmínky
• Mnoho klientů je umístěno na přeplněných 

pokojích, často bez možnosti soukromí 
i při provádění hygieny. Tato praxe nejenže 
podkopává důstojnost seniorů, ale přispívá 

také k šíření nepříjemných zápachů a nečis-
toty.

3. Nedostatečná výživa a dehydratace
• U  jídla se často nedbá na individuální po-

třeby klientů, ať už jde o  nutriční hodnoty 
nebo konzistenci. Mnozí tak trpí podvýži-
vou, malnutricí nebo dehydratací, což může 
být pro starší a nemocné osoby život ohro-
žující.

4. Neodborná péče o zdraví
• O  klienty se mnohdy stará nekvalifikova-

ný personál, který nedokáže reagovat na 
zdravotní potřeby jednotlivců. Nesprávné 
podávání léků, expirace léčiv nebo nedo-
statek ošetřovatelské péče mohou ohrozit 
zdraví obyvatel.

5. Neodborná sociální péče
• Kvůli nedostatečnému školení personálu 

může docházet k  závažným pochybením 
– např. absence polohování klientů vede 
k bolestivým dekubitům. Rovněž péče o hy-
gienu je často nedostatečná, což snižuje 
kvalitu života obyvatel.

6. Nejasné hospodaření s  penězi a  riziko zne-
užití

• Neregistrované domy často nemají trans-
parentní systém nakládání s  financemi kli-
entů. Chybí vyúčtování, a někteří obyvatelé 
mohou být vystaveni riziku zneužití svých 
financí nebo dokladů. V  minulosti byly za-
znamenány případy podvodných úvěrů či 
převodů majetku.
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Jak poznáte, že se jedná o  neregistrovanou 
službu?
- Na stránkách služby hledejte informa-

ci, že je služba registrovaná dle zákona č. 
108/2006 Sb. o  sociálních službách, pří-
padně se na tuto informaci ptejte - Službu 
hledejte v registru poskytovatelů – https://
www.mpsv.cz/registr-poskytovatelu-sluzeb

- Informujte se, kdo službu poskytuje – mělo 
by se jednat o odborný personál se vzdělá-
ním

- Ceny za poskytované služby musí být v sou-
ladu s vyhl. č. 505/2006 Sb., nesmí být vyšší.

Jak se vyhnout rizikům?
Pokud potřebujete pro své blízké zajistit péči, 
je vhodné zvážit několik možností. Existují te-
rénní pečovatelské služby, které mohou péči 
zajišťovat přímo u  klienta doma. Jejím prvo-
řadým cílem je v  dnešní době pomoci rodině 
zajistit péči tak, aby mohla své blízké opečo-

vávat a také dochovat doma. Převládá zajištění 
hygieny, péče na lůžku apod. Rodiny odborně 
a v prostředí, kde se cítí bezpečně.
V případě, že je nezbytná pobytová péče, vždy 
vybírejte mezi registrovanými poskytovateli. 
Nemusíte se zaměřovat pouze na Hodonín, 
zkoušejte i další regiony v Jihomoravském kra-
ji – Kyjov, Břeclav, Strážnice, Hustopeče. Tyto 
služby podléhají kontrolám a standardům, kte-
ré zajišťují kvalitu a bezpečnost.
Pokud se i přes všechna zmíněná úskalí rozhod-
nete pro neregistrovanou službu, buďte velmi 
obezřetní. Sledujte podmínky péče a  v  pří-
padě jakýchkoli pochybností se obraťte na 
koordinátorku komunitního plánování Měst-
ského úřadu Hodonín Mgr. Lenku Mikušovou,
tel. 518 316 318, e-mail: mikusova.lenka@mu-
hodonin.cz, která vám odborně poradí.

Mgr. Michaela Klepáčová
Odbor sociálních věcí a školství
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100 let

Pobočný spolek Moravského rybářského svazu, z.s. ve Strážnici.
Místní skupina Petrov

V letošním roce jsme si připomněli v našem spolku 
100 let od svého založení. Dá se říct, že tato doba 
obsáhne víc jak celý lidský život. V životě spolku to 
však představuje několik generací členů, funkcio-
nářů a řadu vývojových etap.
Než se začneme tímto vývojem zabývat, je potře-
ba si připomenout něco z  historie, a  to vznikem 
rybářského práva po roce 1848 v důsledku ztráty 
hospodářského postavení šlechty. Po tomto roce 
se rybářské právo stalo všeobecným, lovit ryby 
mohl tehdy prakticky kdokoli. Nastalo období 
„vyrybňování“ toků. Teprve koncem 19. století se 
začali sdružovat první skupiny osob zabývající se 
rybolovem jako sportovní činností. Zásadním mo-
mentem bylo vydání prvního zákona o  rybářství 
v  roce 1885, který defi nitivně zrušil neomezený 
rybolov, rozdělil vody na soukromé a veřejné, sta-
novil skutkové podstaty rybářských přestupků, 
zavedl rybářský lístek, doby hájení a  lovné míry 
ryb. S vydáním rybářského zákona je spojen vznik 
prvních rybářských spolků. Ty byly zakládány ze-
jména na přelomu 19. a 20. století.
Není možné vyjmenovávat všechny funkcioná-
ře a  členy, kteří se významnou měrou zasloužili 
o činnost našeho spolku, ale přece jenom ti, kteří 
stáli u založení spolku a jejich následovníky, kteří 
se v novodobé historii zasloužili o dobrou činnost 
a dobré jméno spolku, vzpomenout musím.
Z  novodobé historie jsou to především dlouho-
letý předseda spolku pan Milan Karásek, hospo-
dář pan Jiří Kopenec, ekonom spolku Ing. Pavel 
Procházka a v neposlední řadě Vaší spoluobčané 
pan Josef Koštuřík, Karel Janeček, Jiří Tesařík, Jaro-
slav Martinek, Zdeněk Komínek, Martin Svoboda, 
Bohuslav Koštuřík, Antonín Buček a Josef Klásek. 
(čest jejich památce). Pamětníci založení našeho 
rybářského spolku již nežijí, a tak jen z písemných 
pramenů, které se dochovaly v našem archivu, se 

můžeme něco dozvědět 
o velmi skromných začát-
cích, které založení spol-
ku provázely.
Z podnětu řídícího učitele 
Emanuela Píštělky utvořilo 18 rybářů ze Strážnice 
a Petrova v dubnu roku 1924 rybářský spolek. Pa-
chtovní smlouvou s okresním úřadem v Hodoníně 
získal spolek oprávnění k výkonu rybářského prá-
va na rybářských revírech Morávka (Baťův kanál), 
říčka Velička, Radějovský potok a  Sudoměřický 
potok. To všechno za roční poplatek 155 Kčs na 
dobu 10 let.
Prvním předsedou se stal pan Emanuel Píštělka, 
zapisovatelem Ignác Lindner, hospodář Antonín 
Šlesinger a František Hotový. Činnost spolku byla 
malá: Výbor se scházel nepravidelně, jenom podle 
potřeby. Přesto už v roce 1939 měl spolek 39 členů 
a bylo vydáno 28 celoročních povolenek pro hos-
ty. Když budeme v historii a její statistice pokračo-
vat, dočteme se, že v roce 1942 má spolek už 50 
řádných členů, 17 čekatelů na dobu jednoho roku 
a 77 sezónních hostů. V této době již byl předse-
dou spolku JUDr. František Nossek, hospodářem 
František Ivan a jednatelem František Macalík.
V roce 1948 dosáhl spolek pod vedením předsedy 
JUDr. Františkem Procházkou, jednatelem Janem 
Urbáškem a hospodářem Karlem Štouračem 191 
členů a hostů. Zvyšování členské základny a zájem 
hostů o povolenky jenom dokazuje dobrou práci 
spolku, jeho výborů a zajímavost revírů, které v té 
době spolek obhospodařoval.

Situace po Druhé světové válce

V revírech nastaly zásadní změny až po druhé svě-
tové válce. Již 14. května 1945 přidělil spolku teh-
dejší Městský národní výbor ve Strážnici do proza-
tímní správy rybářský revír řeky Moravy, který do 
té doby patřil panství hraběte Antonína Mágnise. 
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O část tohoto revíru měli zájem rybáři ze Vnorov, 
a  taky hodonínský a  bzenecký rybářský spolek. 
Že byl tento zájem opravdu velký, svědčí i skuteč-
nost, že už 1. září 1945 byl tento revír rozhodnutím 
Poříčního svazu v Uherském Hradišti přidělen do 
obhospodařování rybářskému spolku ve Bzenci.
Teprve v roce 1948, po vzájemné dohodě strážnic-
kých rybářů a rybářů ze Bzence, dochází ke spo-
lečnému obhospodařování rybářského revíru řeky 
Moravy. Je nutné se také zmínit o jiných revírech, 
které spolek obhospodařoval a  obhospodařuje. 
Tak například revír Velička se všemi přítoky byl 
spolku přidělen do správy v roce 1946 Zemským 
národním výborem v Brně. Tehdy byla Velička roz-
dělena na pět samostatných rybářských revírů.
V  roce 1953 byl vydán nový zákon o  rybářství, 
který rozdělil vody na rybářské revíry, znárodnil 
rybářské právo a zavedl hospodaření podle plánu. 
Byla vytvořena celostátní dobrovolná organizace 
Československý svaz rybářů a spolek se přejmeno-
val na organizaci. Tento název přetrval až do roku 
2014 kdy byla zákonem přejmenována organiza-
ce zpět na spolek.
Místní rybářské organizaci ve Strážnici byl přidělen 
do trvalého užívání rybářský revír Morava 6 a Ve-
lička od ústí do řeky Moravy až po most za obcí 
Louka. Organizace se zaměřila na rybniční práce, 
dozor na rybářských revírech a na získání těch dru-
hů ryb, které sama nemohla rybochovnou meto-
dou získat. Jelikož v blízkém okolí nebylo možno 
rybníky pronajmout nebo obnovit, rozhodla se 
tyto vybudovat. A tak v roce 1959 bylo započato 
se stavbou rybníků na Pazdernách.
Se zámeckými rybníky tak vznikla soustava rybní-
ků o celkové výměře 1,6 ha, která sloužila k chovu 
ryb. Členové rybářské organizace z Petrova začali 
se stavbou nápustného zařízení řeky Moravy do 
ramene Zahradníčkovo u Rohatce. Součastně také 
upravili odstavené říční rameno Morávky (Orlák) 
u Orlovského mostu. Potud dávná historie.

Nový Moravský rybářský svaz

Od těch dob se pochopitelně hodně změnilo. Ne-

jenom, že bylo vybudováno mnoho malých vod-
ních staveb (malý jez na Veličce, malý jez na spod-
ním úseku ramene Vešky, úprava horního toku 
říčky Veličky, úprava odstaveného ramene u obce 
Tasov atd.), ale také byl dobudován sklad na ryb-
níčcích a klubovna, která se později přestěhovala 
do bývalé hasičské zbrojnice ve Strážnici.
Rybářská organizace postupně začala sdružovat 
rybáře ne jenom ze Strážnice, Bzence a  Petrova, 
ale také ze širokého okolí. Velmi významné změny 
prodělala organizace po rozdělení Československé 
republiky v roce 1992. Český rybářský svaz se roz-
dělil na dva samostatné svazy a tím vznikl nový sa-
mostatný právní subjekt „Moravský rybářský svaz“, 
kterého je náš spolek doposud řádným členem.
V současné době spolek obhospodařuje rybářské 
revíry Morava 6, Morava 6A, Morava 6M, Velička 1, 
Velička 1M a pstruhový revír Radějovský potok 1. 
K těmto revírům patří tok řeky Moravy od železnič-
ního mostu tratě Rohatec–Sudoměřice až k  jezu 
ve Vnorovech. Úsek plavebního kanálu od mostu 
silnice Rohatec–Petrov až po řeku Moravu. Od-
stavná ramena Orlák v Petrově, Vešky ve Strážnici, 
nádrž Kejda ve Tvarožné Lhotě, nádrž Roštovica 
pod Lipovem, Zámecký rybník ve Bzenci, Lipovský 
rybník, Tasovský rybník a tok říčky Veličky od ústí 
do Moravy až po silniční most v obci Louka.

Máme přes 1 600 členů

O  údržbu, ochranu, zarybňování a  zvelebová-
ní těchto revírů se stará k  dnešnímu dni celkem
1 642 členů našeho spolku. Pamatujete? Na úpl-
ném začátku, v  roce 1924, to bylo 18 nadšených 
rybářů. A to je krásný nárůst. Členové jsou rozdě-
leni do pěti místních skupin (Strážnice, Bzenec, Pe-
trov, Lipov, Tvarožná Lhota), které sdružují také ry-
báře z Radějova, Kněžduba, Sudoměřic a Rohatce. 
Všechny místní skupiny řídí hlavní výbor MRS, z.s. 
pobočného spolku Strážnice. Účelem je zejména, 
spolčování občanů vedených společným zájmem 
o  rybářství ve smyslu právních předpisů upravu-
jících rybářství, uplatňování společného zájmu 
pobočných spolků jakožto organizačních jedno-
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tek Svazu, podílení se na ochraně přírody, krajiny 
a životního prostředí, podílení se na mimoškolní 
výchově dětí a mládeže na úseku rybářství, ochra-
ny přírody, krajiny a životního prostředí a v nepo-
slední řadě rozvíjení a  popularizování rybářství 
a rybářského sportu.
Nesmíme zapomenout na naši mládež, kterou 
sdružujeme v  pěti samostatných kroužcích, a  to 
ve Strážnici ve spolupráci s  Domem dětí a  mlá-
deže, ve Bzenci ve spolupráci se Sokolem Bzenec 
a ve spolupráci s obcí ve Tvarožné Lhotě, Petrově 
a Lipově. Celkem v těchto kroužcích pracuje přes 
80 mladých členů. Hlavním cílem těchto kroužku 
není jenom seznámení se s rybolovnou technikou, 
ale hlavně jejich environmentální výchova, kterou 
se snažíme v mladých lidech dotvářet jejich vztah 
k přírodě a k životnímu prostředí vůbec.
Je nutné také připomenout, že naše revíry leží 
v srdci Slovácka a máme tu zvláštnost, že obhospo-
dařujeme neregulovanou část toku řeky Moravy, 
který se u nás kroutí, točí, vytváří meandry a mění 

koryto, jak od pradávna. Osypané břehy jsou pří-
rodní památkou a jsou součástí parku Strážnické 
Pomoraví. Že je to vzácnost, dokazuje i to, že k této 
části řeky přijíždějí přátelé přírody ze všech koutů 
naší vlasti a po prohlédnutí této poslední relikvie 
původního toku vzdávají tomuto překrásnému 
koutu přírody hold.
Tento článek je krátkým připomenutím stoleté 
činnosti „rybářského cechu“ ve Strážnici a  jejího 
širokého okolí. Ve stručnosti se snaží popsat čin-
nost, kterou po několik generací tito rybáři pro-
váděli. S uspokojením však můžeme konstatovat, 
že i novodobé dějiny rybářské organizace svědčí 
o neutuchajícím nadšení a snaze mnoha generací 
početné rybářské rodiny o vybudovaní kvalitního 
zázemí pro ochranu a  využití přírodních zdrojů, 
které vychází z citlivého vztahu k přírodě a snahy 
o její zachování pro příští generace.
„Petrův Zdar“

PaedDr. Pavel Sečka
předseda pobočného spolku MRS, z. s. Strážnice

foto zdroj: mapy.cz
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